
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 11941
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Α. Σαµαρά και Κ.

Τσιάρα, σελ. 11968
3. Ανακοινώνεται επιστολή του Βουλευτή κ. Νικόλαου Μίχου,

προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση, µε την
οποία γνωστοποιεί την παραίτηση του από Βουλευτής της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή,
και την παραµονή του ως Ανεξάρτητος Βουλευτής, σελ. 11963
- 11964

4. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει τις Εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελικής
Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά
Βουλευτών, σελ. 11965

5. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα
µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική
Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις 25-9-2017:

α) Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Υγείας κ.
Ανδρέα Ξανθό. 

β) Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό
Υγείας κ. Ανδρέα Λυκουρέντζο. 

γ) Ποινική δικογραφία που αφορά:-στον πρώην Υπουργό Οι-
κονοµικών κ. Ιωάννη Στουρνάρα, -στον πρώην Υπουργό Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Μιχαήλ Χρυσοχοϊδη, -στον
πρώην Υπουργό Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας κ. Κων-
σταντίνο Χατζηδάκη, -στον πρώην Υπουργό Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Χαράλαµπο Αθανα-
σίου και -στον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρήστο
Σπίρτζη. δ) Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών κ. Χρήστο Σπίρτζη.

ε) Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνο Γαβρόγλου. 

στ) Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Οικονοµι-
κών κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο, στον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών κ. Χρήστο Σπίρτζη και τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας
κ. Παναγιώτη Καµµένο. 

ζ) Ποινική δικογραφία που αφορά στους διατελέσαντες από
το 2011 και εντεύθεν Υπουργούς Οικονοµικών, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Δηµόσιας Τάξης και
Προστασίας του Πολίτη και Υγείας. 

η) Ποινική δικογραφία που αφορά στον Αναπληρωτή Υπουρ-
γό Υγείας κ. Παύλο Πολάκη. 

θ) Ποινική δικογραφία που αφορά στους διατελέσαντες
Υπουργούς Εθνικής  Άµυνας κ.κ. Δηµήτριο Αβραµόπουλο και
Παναγιώτη (Πάνο) Παναγιωτόπουλο. 

ι) Ποινική δικογραφία που αφορά:-στον Πρωθυπουργό κ.
Αλέξη Τσίπρα, -στον Υπουργό Οικονοµικών κ. Ευκλείδη Τσακα-
λώτο, -στον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Γεώργιο
Χουλιαράκη, -στην Υφυπουργό Οικονοµικών κυρία Αικατερίνη
Στεργίου - Παπανάτσιου, -στον Υπουργό Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης κ. Δηµήτριο Παπαδηµητρίου, -στον Υπουργό Εξωτερι-
κών κ. Νικόλαο Κοτζιά, -στον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερι-
κών κ. Γεώργιο Κατρούγκαλο και -στον Υπουργό Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Σταύρο Κοντονή,
σελ. 11968

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11967, 11968, 11971,
11975

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 2457 έως 2493, σελ.

11942 - 11952
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

11953 - 11962
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-

σκευής 29 Σεπτεµβρίου 2017, σελ. 11965
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i. µε θέµα " Έκτακτη και άµεση αρωγή 500.000 ευρώ στην

πληγείσα Δυτική Αχαΐα", σελ. 11966
ii) µε θέµα: "Στάση ελληνικής κυβέρνησης έναντι της συνεχι-

ζόµενης αδιαλλαξίας της ΠΓΔΜ, σελ. 11968
β) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. µε θέµα: "Προβλήµατα εργαζοµένων στην Ελληνική Στατι-

στική Αρχή - ΕΛΣΤΑΤ", σελ. 11971
ii. µε θέµα: "Αναζητήθηκαν ή όχι εναλλακτικές λύσεις, ώστε

να αποφευχθεί η νέα περικοπή της συνταξιοδοτικής δαπάνης
µε τον τελευταίο νόµο 4472/2017;", σελ. 11973

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:                                                                                           
Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Εσωτερικών, Παιδείας,  Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Μεταναστευτικής Πολιτικής και
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Εσωτερικών, Εθνικής  Άµυνας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων και Οικονοµικών, καθώς και η Υφυπουρ-
γός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 27-9-2017 σχέδιο νόµου:
«Ρυθµίσεις περί σταδιοδροµίας και εξέλιξης στελεχών και οι-
κονοµικής µέριµνας και λογιστικού των Ενόπλων Δυνάµεων, σύ-
σταση Κοινού Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών και άλλες
διατάξεις», σελ. 11965

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:                                                                  
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών
«Κύρωση της Πολυµερούς Συµφωνίας Αρµοδίων Αρχών για την
Ανταλλαγή Εκθέσεων ανά Χώρα και διατάξεις εφαρµογής».,
σελ. 11965

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ                                                                               

ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 11941-11975

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 11967, 11971, 11975
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 11968

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 11969, 11970
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11971, 11972, 11973
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 11973, 11974, 11975
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 11967, 11968, 11969, 11970
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 11966, 11967, 11968
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 11972, 11973, 11974, 11975
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 11966, 11967

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’

Πέµπτη 28 Σεπτεµβρίου 2017



Αθήνα, σήµερα στις 28 Σεπτεµβρίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.33’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 25-9-2017

εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΠΓ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
25 Σεπτεµβρίου 2017).

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Μάριο Κάτση, Βουλευτή Θεσπρωτίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’

Πέµπτη 28 Σεπτεµβρίου 2017



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

11942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11943



11944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11945



11946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11947



11948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11949



11950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11951



11952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11953



11954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11955



11956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11957



11958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11959



11960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11961



11962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα την επιστολή
του Βουλευτή κ. Μίχου προς τον Πρόεδρο της Βουλής, η οποία
αναφέρει τα εξής: «Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ όπως
ανακοινώσετε στο Σώµα την παραίτησή µου από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή. Από σή-

µερα δηλώνω ότι θα δραστηριοποιούµαι στη Βουλή ως Ανεξάρ-
τητος Βουλευτής. Μετά τιµής, Νικόλαος Μίχος, Βουλευτής Ευ-
βοίας». 

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017 11963



11964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εσωτε-
ρικών, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Μετανα-
στευτικής Πολιτικής και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Οικονοµικών,
καθώς και η Υφυπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 27-9-2017
σχέδιο νόµου «Ρυθµίσεις περί σταδιοδροµίας και εξέλιξης στε-
λεχών και οικονοµικής µέριµνας και λογιστικού των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, σύσταση Κοινού Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών
και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επιπλέον, η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων κατα-

θέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών «Κύρωση της Πολυµερούς Συµφωνίας Αρµοδίων Αρχών
για την Ανταλλαγή Εκθέσεων ανά Χώρα και διατάξεις εφαρµο-
γής».

Τέλος, η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντο-
λογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελικής
Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά
Βουλευτών. 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 29 Σεπτεµβρίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1529/26-9-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χα-
ρούλας (Χαράς) Καφαντάρη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Προστασία γεωτόπου Πικερµίου Αττι-
κής».

2. Η µε αριθµό 1526/25-9-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη
προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Εκρη-
κτική η κατάσταση στα νησιά του Βορείου - Ανατολικού Αιγαίου». 

3. Η µε αριθµό 1521/22-9-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµα-
στινού προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα:
«Εγκλωβισµός προσφύγων και µεταναστών στα νησιά».

4. Η µε αριθµό 1516/20-9-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής, µε θέµα: «Μεγάλη και ανεξέλεγκτη η καταστροφή
στον Αργοσαρωνικό από το ναυάγιο του δεξαµενόπλοιου «Αγία
Ζώνη ΙΙ» στην περιοχή της Σαλαµίνας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1527/25-9-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λέσβου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χαράλαµπου Αθανασίου
προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, σχετικά µε την
αντιµετώπιση των προβληµάτων του προσφυγικού-µεταναστευ-
τικού ζητήµατος στο νησί της Λέσβου και τη λήψη µέτρων απο-
συµφόρησης του νησιού. 

2. Η µε αριθµό 1515/20-9-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµα-
στινού προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης, µε θέµα: «Χωρίς ΕΛΤΑ η Πάτµος λόγω εξουθέ-
νωσης της µοναδικής υπαλλήλου».

3. Η µε αριθµό 1496/18-9-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη
προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Εγ-
κλωβισµένοι στη χώρα µας χιλιάδες πρόσφυγες και παράνοµοι
µετανάστες».

4. Η µε αριθµό 1489/13-9-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανε-
παρκής αντιµετώπιση του περιβαλλοντικού προβλήµατος στον
Δήµο Κορδελιού-Ευόσµου».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Η συζήτηση θα ξεκινήσει µε την έκτη µε αριθµό 1533/26-9-
2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νι-
κόλαου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Έκτακτη και άµεση αρωγή 500.000 ευρώ στην πληγείσα Δυτική
Αχαΐα».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Σκουρλέτης. 
Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η δυτική Αχαΐα

χρειάζεται αυτή την ώρα την αρωγή της πολιτείας, την αρωγή
του κράτους για να σταθεί στα πόδια της. 

Νοµίζω ότι το θέµα της ερώτησης από µόνο του δίνει και το
περιεχόµενο και δεν χρειάζεται ξεχωριστή επιχειρηµατολογία.
Άλλωστε, η Κυβέρνηση, τα όργανα της πολιτείας από την πρώτη
στιγµή κατανόησαν το µέγεθος της καταστροφής και έσπευσαν
να κηρύξουν τον δήµο, και ειδικότερα τις κοινότητες της Άρλας
και του Ελαιοχωρίου, σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται για την κινητοποίηση του κράτους. 

Όµως, να που τα πρώτα πρωτοβρόχια απειλούν κιόλας οικι-
σµούς, περιοχές, καλλιέργειες, κτηνοτρόφους. Γιατί αντιλαµβά-
νεστε τι µπορεί να σηµαίνουν τριάντα χιλιάδες στρέµµατα κατε-
στραµµένου δάσους και τι καταστροφές µπορεί να περικλείει το
νέο τοπίο, όπως έχει διαµορφωθεί.

Το θέµα της ερώτησης λέει ότι χρειάζονται άµεσα 500.000
ευρώ. Και αυτό δεν είναι µία σκέψη ή µία πρόταση που ο Βου-
λευτής της Αχαΐας φέρνει εδώ ενώπιόν σας και καλεί τον Υπουρ-
γό να υιοθετήσει, αλλά ήταν εκείνες οι εκτιµήσεις που έκανε ο
Δήµος της Δυτικής Αχαΐας, ο Δήµαρχος, ο κ. Νικολάου και ο αρ-
µόδιος Αντιδήµαρχος, ο κ. Ραυτακόπουλος. Επίσης, όπως µα-
θαίνω αύριο, µια τεχνική έκθεση της Επιτροπής Πολιτικής Προ-
στασίας του Δήµου Δυτικής Αχαΐας και η Περιφέρεια Δυτικής Ελ-
λάδας θα έχουν καθορίσει επακριβώς και έτσι και ο Υπουργός
θα έχει ενώπιόν του τις πραγµατικές ανάγκες αποτυπωµένες, µε
τα κόστη για την καθεµία. 

Κύριε Υπουργέ, περιµένουµε µε πολύ ενδιαφέρον την τοποθέ-
τησή σας. Φαντάζοµαι ότι το να διαλέξετε και να έρθετε να απαν-
τήσετε σε αυτήν την ερώτηση, δείχνει ότι έχετε κατανοήσει το
µέγεθος του προβλήµατος.

Κλείνοντας την πρωτολογία µου, θα ήθελα να σας πω πως σε
αυτούς τους δύσκολους καιρούς όλοι ξέρουν τις αδυναµίες που
έχει το δηµόσιο ταµείο. Πρέπει η Κυβέρνηση, εσείς προσωπικά
να σταθείτε, όπως αξίζει σε αυτούς. Δεν επαιτούν ούτε ελεηµο-
σύνη ζητούν. Είναι, όµως, βιοπαλαιστές, είναι κτηνοτρόφοι, είναι
γεωργοί, είναι αγρότες. 

Και ακούστε την παραδοξότητα γιατί έχετε περάσει στην προ-
ηγούµενη κυβερνητική σας θητεία και ευθύνη: Λίγες ηµέρες µετά
από αυτές τις καταστροφές η ΔΕΗ απειλεί να κατεβάσει τους
διακόπτες, να κόψει το ρεύµα σε αντλιοστάσια του δήµου, σε
ποιµνιοστάσια και όχι µόνο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Νικολό-
πουλε, παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Άλ-
λωστε λίγοι είµαστε απ’ ό,τι βλέπετε. Μην ανησυχείτε.

Για τούτο, λοιπόν, θα ήθελα να πω ότι µε τη γενικότερη ευθύνη
και το ειδικό βάρος που έχετε, θα πρέπει και σε ζητήµατα που
δεν είναι της απολύτου αρµοδιότητάς σας, αλλά σε επίπεδο κυ-
βερνητικής πολιτικής, αυτήν την περιοχή να την προσεγγίσετε.
Ζητώ και από αυτό το Βήµα και την προσωπική αρωγή του Υ-
πουργού Εσωτερικών κ. Σκουρλέτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ.
Ο Υπουργός κ. Σκουρλέτης έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Νικολόπουλε, αδιακρίτως η Κυβέρνηση προσπαθεί µε

βάση τα µέσα που διαθέτει στον συντοµότερο δυνατό χρόνο να

ανταποκρίνεται σε τέτοιου είδους καταστάσεις, είτε αφορούν ζη-
µιές από θεοµηνίες είτε από πυρκαγιές, όπως στην προκειµένη
περίπτωση. 

Νοµίζω ότι τα τελευταία δείγµατα γραφής όχι µόνο σε αυτές
τις υποθέσεις που είδαν το φως της δηµοσιότητας και συζητή-
θηκαν -και µάλιστα όχι µε τον καλύτερο τρόπο, γιατί όπως και
εσείς και εγώ ξέρουµε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης µάλλον πα-
ραµορφωτικά προσεγγίζουν τέτοιου είδους ζητήµατα που µας
απασχολούν- αλλά και σε άλλες περιπτώσεις δείχνουν ότι προ-
σπαθήσαµε µε αποτελεσµατικό τρόπο, µε βάση τα διαθέσιµα -
το είπατε και εσείς στην ερώτησή σας οι εποχές δεν είναι τέτοιες,
ώστε να µπορούµε να έχουµε αυτά που θέλουµε- µέσα.

Πέρα όµως από αυτά, επισηµάνατε στην ερώτησή σας -και ορ-
θώς- ότι η Κυβέρνηση κήρυξε σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης
τις συγκεκριµένες περιοχές. Αυτό, όπως γνωρίζετε, συνδέεται
απολύτως µε την ανάγκη να επισπευστούν διαδικασίες. Τι σηµαί-
νει «έκτακτη ανάγκη»; Σηµαίνει ακριβώς το να παρακαµφθούν µία
σειρά διαδικασίες, έτσι ώστε σύντοµα να µπορέσουµε να επου-
λώσουµε τις πληγές.

Με βάση, λοιπόν, την ενηµέρωση που έχω από τα συναρµόδια
Υπουργεία σε σχέση µε την περίπτωση της δυτικής Αχαΐας, ήδη
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, το οποίο έχει κάνει επι-
τόπου ελέγχους και καταγραφές έχει υποβληθεί προς την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή αίτηµα να επισπευστούν οι προβλεπόµενες ενι-
σχύσεις και προκαταβολές κατά παρέκκλιση των κανονισµών που
ισχύουν. Έχει εγκριθεί αυτό το αίτηµα από τις 25 Σεπτεµβρίου
2017 και αναµένεται από τις 16 Οκτωβρίου να αρχίσουν να εκτα-
µιεύονται αυτές οι προκαταβολές. Αυτό θα είναι µία ανακούφιση
για τον αγροτικό πληθυσµό.

Σε σχέση µε τα ζητήµατα που αφορούν έργα ύδρευσης, που
σχετίζονται µε τις υπόλοιπες καταστροφές που υπάρχουν στην
περιοχή από την πυρκαγιά, κατά κύριο λόγο αρµόδια είναι η πε-
ριφέρεια η οποία έχει συστήσει µηχανισµό που δύναται µε βάση
τις συλλογικές αποφάσεις έργου µε κωδικούς 801 και 055 να
δεχθεί συγκεκριµένα αιτήµατα. Απ’ ό,τι κατάλαβα, εσείς µας προ-
αναγγείλατε πριν από λίγο ότι αναµένεται να φτάσει µια τέτοιου
είδους έκθεση εκ µέρους του δήµου.

Θέλω να σας πω δε ότι και το Υπουργείο Εσωτερικών απευ-
θείας, και όχι µόνο µέσω της περιφέρειας, ανταποκρίνεται σε τέ-
τοιου είδους αιτήµατα. Δεν µας έχει έρθει για την ώρα και προ-
φανώς οι προσεγγίσεις περί του µεγέθους των ζηµιών έχουν α-
ξία, αλλά σχετική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αυτά τα αιτήµατα πρέπει να είναι τεκµηριωµένα µε βάση κά-
ποιες τεχνικές εκθέσεις, τη ζηµιά που έχουν υποστεί οι υποδοµές
και, όπως ενδεχοµένως θα γνωρίζετε, αυτά τα χρήµατα εκταµι-
εύονται και µε βάση την πορεία των εργασιών. Δεν έχουµε την
πολυτέλεια να τα δίνουµε στα τυφλά, προκειµένου να πηγαίνουν
στον σκοπό που προβλέπεται.

Πληροφοριακά σας λέω και ολοκληρώνω ότι το Υπουργείο
Εσωτερικών τον Μάιο του 2017 για έργα ύδρευσης στο Δήµο της
Δυτικής Αχαΐας, έργα δηλαδή για την καταπολέµηση της λειψυ-
δρίας -µιλάω πριν την πυρκαγιά- έχει εγκρίνει 150.000 ευρώ, έχει
δώσει για την τρέχουσα χρονιά 78.000 ευρώ για πυροπροστασία
και βεβαίως στο πλαίσιο των ΚΑΠ, των Κεντρικών Αυτοτελών
Πόρων, για έργα επενδυτικά αυτής της κατηγορίας για το 2017
έχουν εγκριθεί 373.920 ευρώ. Περιµένουµε, δηλαδή, αυτή τη
στιγµή τα επιπλέον αιτήµατα για να µπορέσουµε να ανταποκρι-
θούµε όσον το δυνατόν πιο γρήγορα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Νικολόπουλε, έχετε και πάλι τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νόµιζα ότι µό-

νο στο ΚΑΣ καθυστερούν τόσο πολύ, αλλά δεν περίµενα να βρί-
σκεται ο Βουλευτής σε αυτή την αδυναµία απέναντι στον Υπουρ-
γό, που ήρθε εδώ µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου να πιέσει,
όπως έκαναν όλοι άλλωστε οι Βουλευτές της Αχαΐας. Και είµαι
σε θέση να γνωρίζω ότι ο Υπουργός δέχθηκε και σε κατ’ ιδίαν και
σε άλλες συναντήσεις των Βουλευτών Αχαΐας την ανάδειξη των
θεµάτων αυτών των οποίων συζητούµε τώρα για τη δυτική Αχαΐα.
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Γι’ αυτό και δεν ήθελα να σας βάλω στον κόπο να σας πληροφο-
ρήσω εγώ αναλυτικά, γιατί ξέρω ότι γνωρίζετε καλά την κατα-
στροφή και τις συνθήκες κάτω από τις οποίες υποχρεούνται να
διαβιούν τούτο το κρίσιµο διάστηµα οι συµπολίτες µου.

Όµως, δεν πίστευα πραγµατικά ότι έναν µήνα µετά θα ερχό-
µουν εδώ στη Βουλή και θα µου έλεγε ο Υπουργός: «Δεν έχω
ακόµα πάρει το αίτηµα». Τι να πω; Δεν λέω τίποτα. Θέλω να κρα-
τήσουµε όλοι αυτή τη δέσµευση τη δική σας, κύριε Υπουργέ. 

Θέλω να εκφράσω τη συγκρατηµένη αισιοδοξία µου για όσα
καλά νέα µας φέρνετε από τον συνάδελφό σας τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης, γιατί πράγµατι το θέµα είναι πολύ µεγάλο.
Λέει ότι µόνο για την αλλαγή του δικτύου ύδρευσης µπορεί να
µην φτάνουν τα 250 χιλιάρικα. Καταλαβαίνετε ότι µετά τις πυρ-
καγιές κάηκαν όλοι αυτοί οι σωλήνες, που πήγαιναν το νερό στα
βοσκοτόπια, στα ποιµνιοστάσια και όχι µόνο, αλλά και στις άλλες
καλλιέργειες. Όποιο δίκτυο υπήρχε κατεστράφη. Ενώ οι ζωοτρο-
φές είναι αναγκαίες, εκατό τόνοι ζωοτροφές, δεν έχουν τώρα τα
ζώα να βοσκήσουν, αφού κάηκε όλη η βλάστηση. 

Άρα, λοιπόν, αυτό που µας είπατε ότι αυτό το βραδύ, µε τον
βηµατισµό χελώνας, κράτος της Αθήνας, που ξέραµε, ανταπο-
κρίθηκε και πήγε τα αιτήµατά µας στους θεσµούς της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, είναι ένα µήνυµα ότι µπορούµε να περιµένουµε,
όπως συνέβη -και σας παρακαλώ µε την ευκαιρία να το παρακο-
λουθήσετε- και τις προηγούµενες µέρες, κύριε Πρόεδρε, όταν ο
περιφερειακός διευθυντής ενέκρινε το αίτηµα του δήµου της
Κάτω Αχαΐας, εκείνος να µπει εγγυητής για τα δύο εκατοµµύρια
που χρωστάει από πολλών ετών η δηµοτική επιχείρηση ύδρευ-
σης, προκειµένου να µην κοπεί το ρεύµα αµέσως µετά από αυτές
τις καταστροφές.

Ήταν και τούτο µεγάλο θέµα και φαινόταν ότι ήταν παράδοξο
και δεν µπορούσε να γίνει. Όµως, αν ακολουθήσετε αυτόν τον κα-
νόνα που µας είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι η πολιτική νοηµατίζεται
µόνο όταν γίνεται υπέρ των αδυνάτων και υπέρ όλων εκείνων που
βρίσκονται εν περιστάσει, όπως τώρα οι συµπατριώτες µου της
δυτικής Αχαΐας, τότε µπορεί να γίνει και η καλύτερη διαχείριση.

Διότι αν επικρατήσει µια άλλη λογική που ακούγεται εν εσχά-
τοις καιροίς, ότι όποιος έχει, όποιος µπορεί, εκείνος µόνο µπορεί
να ζήσει, είτε είναι ΟΤΑ είτε είναι ένας συµπολίτης µας, αλίµονό
µας! 

Σας παρακαλώ πολύ, λοιπόν, ας κοιτάξετε από κοντά το θέµα,
παρακάµπτοντας, όπως συνέβη, διαδικασίες και εκτιµώντας ότι
πρέπει να δώσουµε το φιλί της ζωής σε µια µεγάλη περιοχή, που
ζει πραγµατικά από τη µάνα γη, από τις καλλιέργειές της και δεν
έχει τίποτε άλλο. Το κράτος τώρα πρέπει να κάνει το καθήκον του. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε και πάλι τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Νικολόπουλε, νοµίζω ότι εδώ ισχύει το γοργόν και
χάριν έχει. Άρα, να συµφωνήσουµε και εντός της Αιθούσης σή-
µερα ότι πρέπει να ανταποκριθούµε τάχιστα, να πιέσετε και εσείς
και οι υπόλοιποι Βουλευτές της Αχαΐας που, όπως πολύ σωστά
είπατε, ούτως ή άλλως έχουν δείξει το ενδιαφέρον τους για την
καταστροφή, που υπήρξε στον Δήµο της Δυτικής Αχαΐας. Πρέπει
να πιέσουν να έρθουν από τις υπηρεσίες, να κατατεθούν τα αι-
τήµατα από τον δήµο, έτσι ώστε το συντοµότερο δυνατό να δο-
θούν απαντήσεις. 

Έχετε την πολυτέλεια εσείς, όταν κάνετε την ερώτηση, να επε-
κτείνεστε και σε θέµατα πέρα από αυτή. Εγώ δεσµεύοµαι να
απαντάω για το δικό µου χαρτοφυλάκιο. 

Όµως, µια και το θέσατε και νοµίζω ότι έχουν ξεχωριστό εν-
διαφέρον ορισµένα πράγµατα…  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι η επικαιρότητα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Έτσι, αυτή η επικαιρότητα, λοιπόν,…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να µη θυµίζει νεκροταφείο και

ψυγείο αυτή η Αίθουσα, είµαστε που είµαστε λίγοι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Συµφωνώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να παραθέσω κάτι: Η εφηµε-

ρίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» σήµερα λέει «ο κ. Χριστοφοράκος, επιτέ-
λους!». Ας ακουστεί. Παραπέµπεται σε δίκη ο Χριστοφοράκος.
Θυµάστε…;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Είπαµε να την «ξεχειλώσουµε» την επικαιρότητα, αλλά µην
την πάµε µέχρι εκεί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ήµουν εγώ Υπουργός τότε
που έφυγε ο κ. Χριστοφοράκος. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Όλοι γνωρίζουν ποια ήταν Υπουργός τότε. Όµως, εν πάση
περιπτώσει…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι είναι αυτά
τώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Νικολό-
πουλε, παρακαλώ, είστε εκτός θέµατος.  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, διαµαρτύρον-
ται κάποιοι!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Μια και αναφερθήκατε, όµως, σε θέµατα που σχετίζονται
µε τον δήµο -και αναφέροµαι στα θέµατα των χρεών προς τη
ΔΕΗ- θέλω να πω το εξής: Παρ’ ότι είναι σε ορισµένες περιπτώ-
σεις ένα µεγάλο πρόβληµα, έχουµε κάνει αρκετές προσπάθειες
το τελευταίο έτος να µειωθούν αυτές οι οφειλές των δήµων προς
τη ΔΕΗ και ήδη έχει γίνει αυτό. 

Όµως, θέλω να πω και κάτι άλλο: Οφείλουµε να αξιοποιή-
σουµε όλες τις δυνατότητες, που είναι υπαρκτές αυτή τη στιγµή,
για να πάµε σε έργα ενεργειακής εξοικονόµησης, ώστε να µει-
ωθεί το ενεργειακό κόστος των δήµων. Το κόστος της άρδευσης
σήµερα είναι πανάκριβο µε πεπαλαιωµένες µηχανές, οι οποίες
καίνε µην πω τι. Υπάρχουν αυτή τη στιγµή προγράµµατα ενερ-
γειακής εξοικονόµησης και αναβάθµισης. Να τα αξιοποιήσουν,
λοιπόν, οι δήµοι! Αυτά τα χρήµατα, λοιπόν, θα είναι η εξοικονό-
µηση και θα είναι προς όφελος όλων µας. 

Όσον αφορά δε για το ΚΑΣ, µην τα µπερδεύουµε όλα, µην τα
βάζουµε όλα στο ίδιο καλάθι. Είναι διαφορετικής τάξης ζήτηµα.
Όµως, σε αυτή τη χώρα µε την τεράστια παράδοση, µε τον πο-
λιτισµό που είναι ένα κεφάλαιο ζωντανό, αλλά και στο διηνεκές,
διαχρονικό, πρέπει να προστατεύουµε την ιστορική κληρονοµιά
και όχι χάριν της πολιτικής σκοπιµότητας να θέλουµε να καταλύ-
σουµε το θεσµικό πλαίσιο. Διότι οι αρχαιολόγοι σήµερα δίνουν
µια µάχη υπεράσπισης ταυτότητας αυτής της χώρας και δεν
µπορεί καµµιά πολιτική σκοπιµότητα να µηδενίζει το έργο τους.
Και είναι ντροπή τα όσα γράφονται σήµερα σε µια µερίδα του
Τύπου, η οποία προσπαθεί να υπονοµεύσει µια από τις πιο αξιό-
λογες υπηρεσίες του ελληνικού δηµοσίου. 

Ναι, λοιπόν, στις επενδύσεις, αλλά µε κανόνες που θα ισχύουν
για όλους, όχι επιλεκτικά για κάποιους, επειδή κάποιοι θέλουν να
δηµιουργήσουν εντυπώσεις, οι οποίες είναι ψευδείς πολλές φο-
ρές. Διότι αν θυµηθώ εγώ, ακολουθώντας το δικό σας παρά-
δειγµα, διευρύνοντας την ατζέντα αυτής της επίκαιρης ερώτη-
σης, ίσως δεν θα ξέρει πολύς κόσµος ότι ο σηµερινός Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όταν είχε επισκεφθεί και είχε
ξεναγηθεί πάνω στις Σκουριές από τους ανθρώπους που αντιτί-
θενται στην επένδυση, είχε πει «εδώ είναι ένα παραδεισένιο δά-
σος και θα κάνω τα πάντα για να εµποδίσω αυτή την καταστρο-
φική επένδυση». Αυτά τα στοιχεία υπάρχουν και θα έρθουν σε
λίγες µέρες στη δηµοσιότητα. Όπως και το στέλεχος της Νέας
Δηµοκρατίας και πρώην Αρχηγός της τότε Φιλελεύθερης Συµµα-
χίας κ. Μπακογιάννη είχε και αυτή αντιτεθεί στη συγκεκριµένη
επένδυση. Όλα αυτά τα έχουµε ξεχάσει, χάρη µιας στείρας αν-
τιπολίτευσης που στο µόνο που αποσκοπεί είναι να δηµιουργεί
εντυπώσεις. 

Ευχαριστώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πού βρεθήκατε από την Αχαΐα

στις Σκουριές; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Όλη η Ελλάδα είναι µια γειτονιά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι χάριν του «ΣΚΑΙ»… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,

κύριε Νικολόπουλε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Την ατζέντα τη βάζει ο κ. Πορ-
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τοσάλτε, όχι η αντιπολίτευση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Νικολόπου-

λε, σας παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρό-

εδρε, αλλά τριακόσια πενήντα επτά ραντεβού µε τον Χριστοφο-
ράκο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
κύριε Νικολόπουλε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των
Υπουργών», όπως ισχύει, στις 25-9-2017:

1. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Υγείας κ. Αν-
δρέα Ξανθό. 

2. Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Υ-
γείας κ. Ανδρέα Λυκουρέντζο. 

3. Ποινική δικογραφία που αφορά: στον πρώην Υπουργό Οι-
κονοµικών κ. Ιωάννη Στουρνάρα, στον πρώην Υπουργό Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Μιχαήλ Χρυσοχοΐδη, στον πρώ-
ην Υπουργό Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας κ. Κωνσταντίνο
Χατζηδάκη, στον πρώην Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Χαράλαµπο Αθανασίου και στον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρήστο Σπίρτζη. 

4. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Χρήστο Σπίρτζη.

5. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνο Γαβρόγλου. 

6. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Οικονοµικών
κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο, στον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κ. Χρήστο Σπίρτζη και τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Πα-
ναγιώτη Καµµένο. 

7. Ποινική δικογραφία που αφορά στους διατελέσαντες από
το 2011 και εντεύθεν Υπουργούς Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Δηµόσιας Τάξης και Προ-
στασίας του Πολίτη και Υγείας. 

8. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Αναπληρωτή Υπουργό
Υγείας κ. Παύλο Πολάκη. 

9. Ποινική δικογραφία που αφορά στους διατελέσαντες
Υπουργούς Εθνικής Άµυνας κ.κ. Δηµήτριο Αβραµόπουλο και Πα-
ναγιώτη (Πάνο) Παναγιωτόπουλο. 

10. Ποινική δικογραφία που αφορά: στον Πρωθυπουργό κ.
Αλέξη Τσίπρα, στον Υπουργό Οικονοµικών κ. Ευκλείδη Τσακα-
λώτο, στον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Γεώργιο Χου-
λιαράκη, στην Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Αικατερίνη Στεργίου -
Παπανάτσιου, στον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Δη-
µήτριο Παπαδηµητρίου, στον Υπουργό Εξωτερικών κ. Νικόλαο
Κοτζιά, στον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών κ. Γεώργιο Κα-
τρούγκαλο και στον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Σταύρο Κοντονή. 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω ότι ο πρώην Πρωθυπουρ-
γός κ. Σαµαράς αιτείται άδεια απουσίας στο εξωτερικό λόγω µε-
τάβασής του στο Wilfried Martens Center, think tank του Ευρω-
παϊκού Λαϊκού Κόµµατος από 27 Σεπτεµβρίου έως 29 Σεπτεµ-
βρίου 2017. 

Ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας αιτείται άδεια απου-
σίας του στο εξωτερικό από 2 Οκτωβρίου έως 5 Οκτωβρίου
2017. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες. 
Προχωρούµε τώρα στη δεύτερη µε αριθµό 1525/25-9-2017

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κουµουτσάκου προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Στάση ελληνικής κυβέρνησης
έναντι της συνεχιζόµενης αδιαλλαξίας της ΠΓΔΜ».

Κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το θέµα είναι

σοβαρό και επειδή σπανίως -και κακώς- η Βουλή των Ελλήνων
συζητά για θέµατα εξωτερικής πολιτικής πολύ κρίσιµα για τη

χώρα µας, θα παρακαλούσα µια ανοχή µε τον χρόνο. 
Ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας ότι δυστυχώς ο Υπουργός Εξω-

τερικών δεν ακολούθησε το παράδειγµα του Υπουργού Εσωτε-
ρικών και είναι απών σήµερα. Όταν όµως άκουσα τον Υπουργό
Εσωτερικών να µιλάει, κατάλαβα γιατί ήρθε, όχι για να απαντήσει
στην ερώτηση, αλλά για να κάνει σόου, µε άσχετο θέµα, τελείως
άσχετο και διαφορετικό από αυτό για το οποίο ερωτήθηκε. Εν
πάση περιπτώσει, αυτή είναι η αντίληψη περί κοινοβουλευτικού
ελέγχου που έχουν τα στελέχη της Κυβέρνησης.

Λυπάµαι για την απουσία του κ. Κοτζιά σήµερα, αλλά τόσο ο
κοινοβουλευτικός έλεγχος, όσο και η δηµοκρατική λογοδοσία και
η έκφραση διαφορετικής γνώµης είναι διαδικασίες µε τις οποίες
δεν αισθάνεται άνετα, τις αποφεύγει, τις υποτιµά και δείχνει ότι
µε δυσκολία τις ανέχεται. Ελπίζω σε µία άλλη ευκαιρία να έχουµε
τη δυνατότητα να συζητήσουµε. 

Ευχαριστώ πάντως τον κ. Αµανατίδη που είναι εδώ σήµερα.
Κύριε Υπουργέ, µετά την ανάληψη της κυβέρνησης των Σκο-

πίων από τη νέα κυβέρνηση, που πράγµατι έχει µία λιγότερο
αδιάλλακτη θέση σε σχέση µε την κυβέρνηση Γκρουέφσκι, υπάρ-
χει µία έντονη κινητικότητα για το ζήτηµα. Μιλάµε, όµως, για µία
κινητικότητα που αυτή τη στιγµή δεν µας δείχνει προς τα πού κι-
νείται. Υπάρχει κινητικότητα για την κινητικότητα. Το βασικό θέµα
των σχέσεών µας παραµένει το ονοµατολογικό και εκεί δεν βλέ-
πουµε καµµία πρόοδο. Ωραία τα λόγια, ωραίες οι εύκολες και
συµπαθείς δηλώσεις, αλλά στο ονοµατολογικό υπάρχει σταθερή
και αµετακίνητη θέση της νέας κυβέρνησης των Σκοπίων.

Όλη η προσπάθεια της ελληνικής Κυβέρνησης τον τελευταίο
καιρό φαίνεται να εστιάζεται στα Μέτρα Οικοδόµησης της Εµπι-
στοσύνης. Εδώ υπάρχουν εύλογα και σοβαρά ερωτήµατα, βασι-
σµένα στις δηλώσεις που πρόσφατα έκανε ο Υπουργός Εξωτερι-
κών. Λέει ότι αυτά τα Μέτρα Οικοδόµησης Εµπιστοσύνης έχουν
επιφέρει θετικά αποτελέσµατα, την ίδια στιγµή που µένει αµετα-
κίνητη ως προς το ονοµατολογικό η κυβέρνηση των Σκοπίων. 

Η ερώτηση, λοιπόν, είναι η εξής: Ποια είναι ακριβώς αυτά τα
θετικά αποτελέσµατα; Ποια είναι τα µέτρα οικοδόµησης εµπιστο-
σύνης που έχουν συµφωνηθεί; Δεν µπορεί να τα ξέρει η κυβέρ-
νηση των Σκοπίων, η Ελλάδα, η κυβέρνηση εδώ; Να τα ξέρουν
ξένοι παράγοντες, αλλά όχι ο ελληνικός λαός; 

Εν πάση περιπτώσει, υπάρχει και µία άλλη ερώτηση. Γιατί εί-
κοσι επτά µέτρα από ελληνικής πλευράς και δεκαπέντε από
πλευράς των Σκοπίων; Συνήθως, τα Μέτρα Οικοδόµησης Εµπι-
στοσύνης βρίσκονται σε µία αντιστοιχία, ένα προς ένα. Έπρεπε
εµείς, η Ελλάδα, να προχωρήσουµε σε τόσα πολλά Μέτρα Οικο-
δόµησης Εµπιστοσύνης; Για να πειστούν ποιοι, αυτοί οι οποίοι
µονίµως κινούνται σε µία λογική αλυτρωτισµού και αµφισβήτη-
σης της ιστορίας και του ονόµατος της Μακεδονίας; Γιατί υπάρ-
χει αυτή η αναντιστοιχία των Μέτρων Οικοδόµησης Εµπιστο-
σύνης;

Θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα. Τον τελευταίο καιρό, σε όλες
του τις δηλώσεις ο Υπουργός Εξωτερικών δηλώνει ευτυχής για
τις άριστες διµερείς σχέσεις, για την πορεία των διµερών σχέ-
σεων που µάλιστα τις ανέφερε ως τις καλύτερες µε όλους τους
γείτονες της Ελλάδος. Εάν αυτό συµβαίνει, πώς την ίδια στιγµή
µιλά για αλυτρωτισµό; Ή είναι άριστες οι σχέσεις και τα δύο
κράτη σέβονται πλήρως το διεθνές δίκαιο και τις διεθνείς συν-
θήκες, όπως είπε ο ίδιος ή υπάρχει αλυτρωτισµός. Και τα δύο
δεν γίνονται. 

Τέτοιου είδους δηλώσεις που εξωραΐζουν τη στάση των Σκο-
πίων δεν είναι χρήσιµες για την εθνική υπόθεση, γιατί µπορεί να
γίνουν αντικείµενο εκµετάλλευσης τόσο από την ίδια την κυβέρ-
νηση των Σκοπίων όσο και από εκείνους στη διεθνή κοινότητα
και στην Ευρωπαϊκή Ένωση που θέλουν να πιέσουν την Ελλάδα
να κάνει πίσω από τη θέση της που υιοθετήθηκε από το σύνολο
των κρατών-µελών του ΝΑΤΟ στο Βουκουρέστι το 2008, δηλαδή
-και αυτή είναι µία λογική- ότι δεν µπορεί να προχωρήσει ούτε η
ένταξη στο ΝΑΤΟ ούτε η ευρωπαϊκή διαδικασία των Σκοπίων, αν
πρώτα δεν λυθεί το όνοµα µε τρόπο αµοιβαίως αποδεκτό. Θα
ερωτηθούν ευλόγως και οι σύµµαχοι και οι εταίροι, αλλά και η
Κυβέρνηση των Σκοπίων, «Εάν όλα πάνε καλά, γιατί δεν αλλάζετε
τη θέση σας;»

Όλα αυτά θέλουν µία αποσαφήνιση, κύριε Υπουργέ. Θέλουµε
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να ξέρουµε πού πηγαίνουµε. Το θέµα είναι σοβαρό. Θέλουµε να
ξέρουµε πώς διαπραγµατεύεστε και τι διαπραγµατεύεστε. Μέχρι
τώρα οι κυβερνήσεις δήλωναν ευθαρσώς ποια ήταν η θέση και
ποιος ήταν ο στρατηγικός τους στόχος. Εδώ έχουµε µία ασάφεια
και από τα µέλη της Κυβέρνησης µεταξύ τους και µεταξύ του
Υπουργού Εξωτερικών και του Υπουργού Εθνικής Αµύνης, αλλά
και άλλων Υπουργών που παλαιότερα είχαν πάρει άλλες θέσεις,
τις οποίες αν χρειαστεί, θα τις καταθέσουµε.

Γιατί, λοιπόν, υπάρχουν αυτά τα Μέτρα Οικοδόµησης Εµπιστο-
σύνης; Ποια είναι τα αποτελέσµατά τους; Ποιο είναι το περιεχό-
µενό τους; Γιατί υπάρχει αναντιστοιχία, δηλαδή περισσότερα για
την Ελλάδα και λιγότερα για τους Σκοπιανούς; 

Εν πάση περιπτώσει, θέλουµε να µας πείτε γιατί είναι τόσο
καλές οι διµερείς σχέσεις την ίδια στιγµή που τους κατηγορούµε
για αλυτρωτισµό και, µάλιστα, λέµε ότι δεν ξεκινάµε να συζητάµε
για το όνοµα, εάν αυτός ο αλυτρωτισµός δεν εκλείψει, παρά το
γεγονός ότι συζητάµε για το όνοµα, όπως φάνηκε στην τελευταία
συνάντηση του Υπουργού Εξωτερικών µε τον Γενικό Γραµµατέα
του ΟΗΕ, παρουσία του κ. Νίµιτς ο οποίος µόνο για όνοµα µιλάει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Στην επίκαιρη

ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Ιωάννης
Αµανατίδης.

Ορίστε, κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Το τε-

λευταίο κλείσιµο που κάνατε, κύριε Κουµουτσάκο, µου δηµιουρ-
γεί το εξής ερώτηµα. Δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία προτείνει να µην
υπάρχουν σχέσεις σε περιφερειακό επίπεδο, να µην έχει η χώρα
µας σχέση ούτε µε την ΠΓΔΜ; Τι προτείνετε δηλαδή; Αυτό µου
κάνει µία εντύπωση. 

Κύριε Κουµουτσάκο, νοµίζω ότι θα πρέπει να σας ενδιαφέρει
η ουσία και όχι η επικοινωνία. Εδώ βρίσκοµαι και απαντάει µέσω
εµού το Υπουργείο Εξωτερικών. Είµαι Υφυπουργός Εξωτερικών,
απαντάει το Υπουργείο Εξωτερικών και έχουµε τη δυνατότητα
αυτή. Εκτός πια εάν θεωρείτε τον εαυτό σας πολύ περισσότερο
από µένα ώστε να σας απαντήσω. 

Κύριε Κουµουτσάκο, η ερώτησή σας και αυτά που λέτε έρχον-
ται σε πλήρη αντίθεση µε τις δηλώσεις τις οποίες έχετε κάνει
πριν από δυο µήνες, πριν από τρεις µήνες και στις 18 Ιουνίου και
στις 12 Ιουνίου και στις 14 Ιουνίου στις εφηµερίδες. Δηλαδή, λέτε
ότι «η ατµόσφαιρα είναι διαφορετική», σε συναντήσεις σας τις
οποίες είχατε µε τον κ. Δηµητρόφ, «είναι θετικό ότι από τη νέα
κυβέρνηση των Σκοπίων εκπέµπεται ένα µήνυµα µετριοπάθειας,
ένα µήνυµα πιο εποικοδοµητικό, πιο παραγωγικό από ό,τι είχαµε
συνηθίσει στο παρελθόν. Αυτό είναι καλό.», κ.λπ..

Κύριε Κουµουτσάκο, θέλω να σας πω το εξής: Ασάφεια δεν
υπάρχει στο θέµα. Και γνωρίζετε ότι τόσο στα Συµβούλια Εξω-
τερικής Πολιτικής όσο και σε επαφές τις οποίες έχει το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών -και ο Υπουργός Εξωτερικών, αλλά κι εγώ προ-
σωπικά µαζί σας- έχουµε οικοδοµήσει και νοµίζω ότι και οι τελευ-
ταίες σας δηλώσεις συντείνουν σ’ αυτό που έχει κάνει και ο
Υπουργός. Μίλησε και στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας παρακαλώ.
Για να τελειώνουµε µε το πρώτο ερώτηµά σας, κύριε Κουµου-

τσάκο, εµείς επιδιώκουµε την ενίσχυση της περιφερειακής συ-
νεργασίας στα Βαλκάνια, καλλιεργούµε σταθερά φιλικές σχέ-
σεις, ενισχύουµε τη συνεργασία µε όλα τα όµορά µας κράτη και
προωθούµε τη σταθερότητα και την ευηµερία των λαών. Άλλω-
στε το ότι δεν υπάρχει κάποια διαφορετική τροχιά -αυτό που
υπαινίσσεστε, ότι πολύ καλύτερες µε την ΠΓΔΜ και λιγότερες µε
τη Βουλγαρία κ.λπ.- φαίνεται, αυτό καταρρίπτεται από τις τετρα-
µερείς οι οποίες έγιναν και στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών,
αλλά και θα γίνουν και στο επόµενο διάστηµα στη Θεσσαλονίκη
και είναι και ένας θεσµός τον οποίο είχαµε από το 2016. 

Επί της ουσίας τώρα, για τα Μέτρα Οικοδόµησης Εµπιστοσύ-
νης. Θέλω να σας πω λίγο για τις επαφές. Έχουµε επαφές σε
υψηλό πολιτικό επίπεδο, τρεις επισκέψεις του Υπουργού Εξωτε-
ρικών στα Σκόπια, δύο επισκέψεις του οµολόγου του και προ-
ώθηση των διµερών Μέτρων Οικοδόµησης Εµπιστοσύνης. Τα

ΜΟΕ είναι µία ελληνική πρωτοβουλία. Έχουν πραγµατοποιηθεί
έξι γύροι και η διµερής συνεργασία διευρύνεται. Η συνεργασία
στο πλαίσιο των ΜΟΕ -ο χρόνος δεν µου επιτρέπει να σας πω
όλα τα αποτελέσµατα, αλλά είναι στη διάθεσή σας και µπορώ να
σας τα δώσω- αφορά δεκατρείς τοµείς: είναι η κατασκευή δια-
συνδετήριου αγωγού φυσικού αερίου, είναι η αναβάθµιση της σι-
δηροδροµικής σύνδεσης Φλώρινας - Μοναστηρίου, η αστυνοµική
συνεργασία, η συνεργασία των διπλωµατικών ακαδηµιών, η συ-
νεργασία σε ευρωπαϊκά προγράµµατα, πανεπιστηµιακή συνερ-
γασία, υποτροφίες, πολιτιστική συνεργασία, υγεία, επιχειρηµατι-
κό forum, δηµόσια διοίκηση, πολιτική προστασία, πολιτικές δια-
βουλεύσεις. 

Για όλα αυτά µπορώ να σας αναλύσω πού έχουµε φτάσει για
το καθένα. Για παράδειγµα, µπορώ ενδεικτικά να πω για την ανα-
βάθµιση της σιδηροδροµικής σύνδεσης Φλώρινας - Μοναστη-
ρίου, ότι υπάρχει πρόσφατα νέα προκήρυξη για την ανάθεση του
έργου. Ο διαγωνισµός είναι σε εξέλιξη, µε στόχο η γραµµή να
δοθεί στην κυκλοφορία στο τέλος του 2018. 

Το ίδιο για την αστυνοµική συνεργασία, το ίδιο για τη συνερ-
γασία των διπλωµατικών ακαδηµιών. Για όλα αυτά, δηλαδή,
µπορώ να σας ενηµερώσω και να σας τα δώσω και να σας τα πω.
Νοµίζω ότι δεν έχω χρόνο για να απαντήσω.

Τα ΜΟΕ έχουν σαν σκοπό την εµπέδωση κλίµατος αµοιβαίας
εµπιστοσύνης και την ενίσχυση της συνεργασίας και πιστεύουµε
ότι αυτό θα διευκολύνει και τις προσπάθειες για την επίτευξη
µίας βιώσιµης, αµοιβαία αποδεκτής λύσης στο κοινό θέµα του
ονόµατος. Βεβαίως, για να συµβεί αυτό, χρειάζεται η ηγεσία στα
Σκόπια να επιδείξει πολιτική βούληση, αποφασιστικότητα και ου-
σιαστική συµβιβαστική διάθεση. Θα συνεχίσουµε να εργαζόµα-
στε συστηµατικά για την εξέλιξη µίας βιώσιµης, οριστικής και
αµοιβαία αποδεκτής λύσης στο ζήτηµα του ονόµατος, στο πλαί-
σιο των διαπραγµατεύσεων υπό την αιγίδα των Ηνωµένων Εθ-
νών. Γνωρίζετε ότι το ονοµατολογικό έχει και περιφερειακή και
διεθνή διάσταση. 

Για τον αλυτρωτισµό που µιλήσατε, πιστεύουµε ότι η χώρα
αυτή και ιδιαίτερα η κυβέρνηση, παρά τις δηλώσεις της, έχει αρ-
κετό χρόνο να διανύσει, δεδοµένου ότι οι κυβερνήσεις του προ-
ηγούµενου, του Γκρουέφσκι, είχαν ιδιαίτερα αρνητικές επιδόσεις
στον τοµέα αυτό.

Έχουµε απαντήσει πολύ σηµαντικά απέναντι σε αυτά. Η πα-
ρουσία του Γενικού Προξένου στο Τορόντο σε εκδήλωση ανα-
δείχθηκε έντονα, ωθώντας µάλιστα τον Υπουργό Εξωτερικών της
ΠΓΔΜ για πρώτη φορά να αποδοκιµάσει την απαράδεκτη αυτή
ενέργεια.

Μην ξεχνάτε ότι χθες µάλιστα στη συνάντηση την οποία είχε ο
Ντιµιτρόφ σε σχέση µε την γενική γραµµατέα, αναπληρώτρια του
ΝΑΤΟ, σε επίσηµο ανακοινωθέν του το ΝΑΤΟ, δεν είχε µόνο το
ονοµατολογικό. Υπήρχαν και άλλα ζητήµατα, ζητήµατα χρηστής
διοίκησης, ζητήµατα καλής γειτονίας, καλών σχέσεων, ζητήµατα
τα οποία έχουν να κάνουν µε τους κανόνες δικαίου και βέβαια,
µιλάει για πολυεθνική κοινωνία η οποία πρέπει να κάνει κι άλλες
προσπάθειες κ.λπ.. Αυτό είναι αποτέλεσµα µιας πολιτικής την
οποία κάνουµε και η οποία δεν είναι µόνο στο επίπεδο των διµε-
ρών σχέσεων, αλλά είναι και ενηµέρωσης των διεθνών οργανι-
σµών. Αποτέλεσµα όλου αυτού είναι, αν θέλετε, και η χθεσινή
δήλωση της αναπληρώτριας γενικής γραµµατέας του ΝΑΤΟ,
πράγµα το οποίο θα καταθέσω.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Ιωάννης Αµανατίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα δήλωση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για τα υπόλοιπα θα σας πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Κουµουτσάκο, έχετε και πάλι τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε

σε µία δήλωσή µου…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Σε τρεις.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Σε τρεις δηλώσεις, λέγοντας

ότι άλλα υποστήριξα σήµερα και άλλα σε εκείνες τις δηλώσεις.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Στο

κλίµα των δηλώσεων.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κάνατε λάθος, κύριε Υφυπουρ-
γέ. Διαβάστε την ολόκληρη. Λέω ότι άλλο η ατµόσφαιρα και άλλο
η ουσία. Πράγµατι, είδα τον κ. Ντιµιτρόφ και βγαίνοντας απ’ τη
συνάντηση είπα ακριβώς αυτό: Ότι υπάρχει µία καλύτερη διά-
θεση, όσον αφορά την ατµόσφαιρα και το κλίµα, αλλά αµετακί-
νητη θέση όσον αφορά την ουσία του ζητήµατος της ονοµασίας,
κάτι το οποίο παραµένει και τώρα. Αυτά είπα τότε, τα ίδια λέω
και σήµερα.

Όσον αφορά τη γενική προσπάθεια ενίσχυσης της περιφερει-
ακής σταθερότητας, κανένας δεν είναι αντίθετος. Την υποστηρί-
ζουµε όλοι και µάλιστα θέλουµε και την ευρωπαϊκή και ατλαντική
πορεία της γειτονικής χώρας να προχωρήσει, όµως υπό όρους.
Υπό έναν σαφή όρο: Ότι γίνονται απολύτως σεβαστές οι σχέσεις
καλής γειτονίας και βεβαίως, να λυθεί µε τρόπο αµοιβαία απο-
δεκτό το ζήτηµα της ονοµασίας. Αυτή είναι µία σταθερή θέση
της χώρας, από την οποία θέλω να ελπίζω ότι δεν έχετε µετακι-
νηθεί καθόλου.

Πάµε, όµως, τώρα στα Μέτρα Οικοδόµησης Εµπιστοσύνης,
κύριε Υφυπουργέ. Θα σας πω µια µικρή ιστορία. Στις 3 Οκτω-
βρίου του 2012 η τότε ελληνική Κυβέρνηση, Υπουργός τότε ήταν
ο κ. Αβραµόπουλος, κατέθεσε προς τα Σκόπια µία πρόταση, µία
ελληνική πρωτοβουλία, ένα σχέδιο κατανόησης, µε στόχο τότε
να ενισχυθεί η δυναµική των διαπραγµατεύσεων για την επίλυση
του ονόµατος, δηλαδή µε µία θετική βούληση και µε ένα θετικό
πρόσηµο. Καταθέτω και την επιστολή του κ. Αβραµόπουλου τότε,
για τα Πρακτικά, και το κείµενο του µνηµονίου που είχε καταθέ-
σει η τότε ελληνική κυβέρνηση, αλλά κυρίως την απάντηση των
Σκοπίων, τότε ήταν η κυβέρνηση Γκρουέφσκι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απέρριψε την ελληνική πρωτοβουλία τότε η Κυβέρνηση των
Σκοπίων. Την απέρριψε µετά από λίγες µέρες. Στην απάντησή
του προς την ελληνική Κυβέρνηση ο τότε Υπουργός των Σκο-
πίων, ο κ. Ποπόφσκι, αναφέρει ότι εµείς δεν µπορούµε να συµ-
φωνήσουµε µε αυτό, αλλά ότι ο κ. Γκρουέφσκι -τότε Πρωθυ-
πουργός των Σκοπίων- θέλει να προχωρήσουµε στο να οικοδο-
µήσουµε εµπιστοσύνη µεταξύ µας. Με λίγα λόγια, η σκοπιανή
πλευρά τότε αρνήθηκε την ελληνική πρωτοβουλία, προβάλλον-
τας ως στόχο να υιοθετηθούν Μέτρα Οικοδόµησης Εµπιστοσύ-
νης, αυτά τα οποία εσείς στη συνέχεια υιοθετήσατε. Ξεκινήσατε
να συζητάτε µε την Κυβέρνηση Γκρουέφσκι, δηλαδή προσαρµό-
σατε την πολιτική σας σε αυτό που εκείνοι ζήτησαν.

Είχαµε την αλλαγή της κυβέρνησης κι έχουµε µία πιο µετριο-
παθή κυβέρνηση τουλάχιστον σε επίπεδο ατµόσφαιρας. Γιατί,
λοιπόν, δεν επαναφέρετε εκείνο το σχέδιο το οποίο τότε οι εθνι-
κιστές είχαν απορρίψει, για να δοκιµάσετε την καινούργια κυβέρ-
νηση, αλλά συνεχίζετε ακριβώς αυτό το οποίο ο Γκρουέφσκι
επεδίωκε, δηλαδή τα Μέτρα Οικοδόµησης Εµπιστοσύνης που
είναι ασαφή και αναποτελεσµατικά;

Εγώ, κύριε Υπουργέ, ρώτησα να µου πείτε ποια είναι τα θετικά
αποτελέσµατα, µετρήσιµα και συγκεκριµένα, για τα οποία µίλησε
ο Υπουργός των Εξωτερικών. Δεν έχω αυτήν την απάντηση. Θα
ήθελα κάποτε να την έχω και να δούµε πώς θα προχωρήσουµε.

Ο σκοπός είναι κοινός. Ο στρατηγικός σκοπός είναι κοινός. Οι
τακτικές, όµως, ενέργειες της Κυβέρνησης, κατά την άποψή µας,
δεν υπηρετούν τον κοινό στόχο, δηλαδή την επίλυση του ονοµα-
τολογικού µε τρόπο αµοιβαίως αποδεκτό, σύντοµα και µετά, σε
συνέχεια, την ένταξη των Σκοπίων στους ευρωατλαντικούς θε-
σµούς και εµπέδωση της σταθερότητας στην περιοχή.

Αυτός είναι ο στρατηγικός στόχος. Σε τακτικό επίπεδο, όµως,
πιστεύω ότι η πολιτική που ακολουθείτε δεν υπηρετεί τον ελλη-
νικό αυτόν στόχο, διότι δίνει τη δυνατότητα στα Σκόπια να κά-
νουµε µια πολιτική δηµοσίων σχέσεων, που τελικά θα αξιοποιηθεί
και από την κυβέρνηση Σκοπίων, αλλά και από εταίρους και από
συµµάχους για να πιεστεί η ελληνική πλευρά. 

Μάλιστα, µετά τις γερµανικές εκλογές, µε τη συµµετοχή των
Πρασίνων και των Φιλελευθέρων -απ’ ό,τι φαίνεται- στην κυβέρ-
νηση συνασπισµού, να περιµένετε έντονη, µεγαλύτερη πίεση,
διότι και οι Φιλελεύθεροι και οι Πράσινοι έχουν πολύ συγκεκρι-

µένες απόψεις για το σκοπιανό και θα δείτε ότι πολύ σύντοµα η
ελληνική πλευρά θα βρεθεί υπό νέα πίεση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε και πάλι τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Κουµουτσάκο, είναι πρωτοφανές αυτό που ακούω και ελπίζω ότι
δεν το έχω καταλάβει καλά. Τα µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύ-
νης σάς είπα ότι είναι µια ελληνική πρωτοβουλία. Ωστόσο, επειδή
αναφερθήκατε -και το κρατάω ως θετικό- στο ότι ο στρατηγικός
στόχος είναι κοινός, που σηµαίνει ότι υπάρχει εδώ συµφωνία,
διαφωνείτε για την τακτική και πιστεύετε δηλαδή ότι τα µέτρα οι-
κοδόµησης εµπιστοσύνης βοηθούν την ΠΓΔΜ στον αλυτρωτισµό
γενικά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Υπάρχει πληθώρα πολύ θετι-
κών λόγων.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κατά-
λαβα.

Ξαναλέω ότι µπορεί να τα λέτε αυτά, ωστόσο στις δηλώσεις
λέτε κάποια διαφορετικά πράγµατα. Δεν είναι το θέµα µου αυτό.
Το θέµα µου είναι η προσέγγιση, αν θέλετε, κοινωνιών ή λαών.
Θα σας τα καταθέσω, θα σας τα δώσω για να ενηµερωθείτε, γιατί
αν αναφέρω τα θετικά αποτελέσµατα, θέλω ένα τέταρτο να µι-
λάω. Υπάρχουν θετικά αποτελέσµατα και προς τη δική µας την
πλευρά πάρα πολλά. Μένει, βέβαια, η ρητορική και αυτή η πολι-
τική διάθεση αλλαγής, τουλάχιστον σε επίπεδο λόγων, να γίνει
πράξη. Προφανώς αυτό το αναµένουµε.

Ωστόσο, θα µου επιτρέψετε να σας πω δυο-τρεις σκέψεις πά-
νω στα θέµατα που αναφέρατε. Σας είπα και στην πρωτολογία
µου ότι η Κυβέρνηση του Ζάεφ έχει πολύ δρόµο να διανύσει, ει-
δικά γιατί υπάρχει ένα βεβαρηµένο παρελθόν. Καταγγείλαµε έν-
τονα τις αλυτρωτικές τάσεις, µε αποτέλεσµα να αναγκαστεί και
ο Υπουργός Εξωτερικών της ΠΓΔΜ να ανακαλέσει στην τάξη, αν
θέλετε, τον συγκεκριµένο πρόξενο. 

Καταστήσαµε σαφές τόσο η ελληνική Κυβέρνηση, όσο και ο
Υπουργός Εξωτερικών σε διµερές, αλλά και διεθνές επίπεδο -
σας το τονίζω αυτό γιατί έχει και περιφερειακή και διεθνή διά-
σταση- και στους εταίρους µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο
ΝΑΤΟ και στον Γενικό Γραµµατέα του ΟΗΕ κ. Γκουτιέρες και
στον προσωπικό του απεσταλµένο κ. Νίµιτς ότι η αποτελεσµατική
και έµπρακτη αντιµετώπιση των φαινοµένων αλυτρωτισµού και
ανθελληνισµού από την πλευρά της ΠΓΔΜ, αποτελεί καίρια προ-
ϋπόθεση τόσο για την εµπέδωση αληθινών σχέσεων καλής γει-
τονίας, που συνδέονται άρρηκτα µε την επίτευξη λύσης στο θέµα
του ονόµατος -όπως έχουµε πει, είναι αµοιβαία κοινά αποδεκτό
όνοµα erga omnes- όσο και για την προώθηση της ευρωπαϊκής
και ευρωατλαντικής πορείας της γείτονος. Γι’ αυτό και είδατε ότι
δεν είναι µόνο το ονοµατολογικό, είναι και άλλοι κανόνες που
πρέπει να ικανοποιήσει αυτή η χώρα. Μην στέκεστε µόνο εκεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Η απόφαση του Βουκουρε-
στίου ήταν το όνοµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ναι, εν-
τάξει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν διαφωνώ. Η απόφαση στο
Βουκουρέστι ήταν το όνοµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Την
έχω την απόφαση του Βουκουρεστίου, το ξέρω.

Έχουµε µια διαρκή εγρήγορση, κύριε Κουµουτσάκο, για τη
βέλτιστη αντιµετώπιση όλου του φάσµατος µε τη βόρεια γειτο-
νική µας χώρα, µε γνώµονα τη διεθνή νοµιµότητα, τα εθνικά µας
συµφέροντα και την ενεργητική προώθηση της πολιτικής µας
στην περιοχή. Όπως ξέρετε, την εξωτερική πολιτική της χώρας
τη χαράσσουµε µε στόχο την αποτελεσµατικότερη δυνατή δια-
σφάλιση των εθνικών µας συµφερόντων, για τη δέουσα υπέρ-
βαση ανοικτών ζητηµάτων, αναχρονισµών, ανιστόρητων διεκδι-
κήσεων και αγκυλώσεων του παρελθόντος.

Θέλω να κλείσω εδώ, λέγοντας ότι η Ελλάδα επιδιώκει την εµ-
πέδωση µιας γνήσια φιλικής και αµοιβαίως επωφελούς σχέσης
ειλικρινούς συνεργασίας µε την πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας. 

Είπατε για τις διαπραγµατεύσεις και τα έγγραφα του κ. Αβρα-
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µόπουλου κ.λπ.. Κοιτάξτε: Η ελληνική Κυβέρνηση γνωρίζει πάρα
πολύ καλά τι έχει γίνει στις διαπραγµατεύσεις όταν ήταν συγκε-
κριµένοι Υπουργοί. Για λόγους, αν θέλετε, οι οποίοι δεν διευκο-
λύνουν τη χώρα µας, δεν θα τους αναφέρουµε, αλλά θα ήθελα
να µην µας κουνάτε το δάχτυλο στα ζητήµατα τακτικής, γιατί υ-
πάρχει και προϊστορία πάνω σε αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μην εκπέµπετε υπεραισιοδο-

ξία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Ο Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνησης κ. Καλογήρου γνωρί-

ζει στη Βουλή ότι η πέµπτη µε αριθµό 1510/19-9-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Καµµένου
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τις
αρχαιολογικές καθυστερήσεις και την απώλεια εσόδων στο
µετρό Θεσσαλονίκης, δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας της αρ-
µόδιας Υπουργού στο εξωτερικό. 

Η έκτη µε αριθµό 1519/21-9-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθη-
νών του Ποταµιού κ. Σπυρίδωνος Λυκούδη την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Η προοπτική αποκατάστασης
του ιστορικού κτηρίου του Ερνέστο Τσίλλερ και η επαναλειτουρ-
γία των κινηµατογράφων «Αττικόν» και «Απόλλων»», δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω απουσίας της αρµόδιας Υπουργού στο εξωτερικό. 

Επίσης, η έβδοµη µε αριθµό 1517/20-9-2017 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Για τα αδιέξοδα στη λειτουργία των παι-
δικών σταθµών, χιλιάδες παιδιά αποκλεισµένα από τις δοµές
αυτές», δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας. Αρµόδιο Υ-
πουργείο είναι το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. 

Η πρώτη µε αριθµό 1522/25-9-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Κορινθίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Μαρίας Θελερίτη προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα:
«Προστασία εργαζοµένων στους ΟΤΑ και τήρηση κανόνων υγι-
εινής και ασφάλειας» δεν θα συζητηθεί λόγω φόρτου εργασίας
της κυρίας Υπουργού. 

Η δεύτερη µε αριθµό 1524/25-9-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου της Βουλευτού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Φωτεινής Αραµπατζή προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Αποκατάσταση της εισοδηµατικής απώ-
λειας των αλιέων του Σαρωνικού», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.
Αποστόλου, ο οποίος θα βρίσκεται στην Καβάλα, στη συνε-
δρίαση της 2ης Επιτροπής Παρακολούθησης του Επιχειρησιακού
Προγράµµατος Αλιείας. 

Η τέταρτη µε αριθµό 1518/20-9-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Σάκη Βαρδαλή προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αποζηµιώσεις των πυ-
ρόπληκτων ελαιοπαραγωγών, κτηνοτρόφων και µελισσοκόµων
της Θάσου», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αποστόλου, ο οποίος θα
βρίσκεται στην Καβάλα, στη συνεδρίαση της 2ης Επιτροπής Πα-
ρακολούθησης του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Αλιείας.

επίσης, η τρίτη µε αριθµό 1530/26-9-2017 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Αύξηση της χρηµατοδότησης του µέτρου “Εγκατάσταση Νέων
Γεωργών” για να µην µείνει εκτός κανένας νέος που επιθυµεί να
ασχοληθεί µε την αγροτική παραγωγή, δίκαιη εξέταση των εν-
στάσεων», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αποστόλου, ο οποίος θα
βρίσκεται στην Καβάλα, στη συνεδρίαση της 2ης Επιτροπής Πα-
ρακολούθησης του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Αλιείας.

Η πρώτη µε αριθµό 7260/14-7-2017 ερώτηση του κύκλου ανα-

φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αδι-
κηµένοι οι νέοι γεωργοί της Ηλείας λόγω του αποκλεισµού τους
από το Μέτρο 6.1 «Εγκατάσταση Νέων Αγροτών» του Προγράµ-
µατος  Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020 (ΠΑΑ)», δεν θα συζητη-
θεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Αποστόλου, ο οποίος θα βρίσκεται στην Καβάλα,
στη συνεδρίαση της 2ης Επιτροπής Παρακολούθησης του Επιχει-
ρησιακού Προγράµµατος Αλιείας.

Επίσης, η τρίτη µε αριθµό 1512/20-9-2017 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υ-
πουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Η δηµιουργία τρι-
ών νέων σταθµών διοδίων στον οδικό άξονα Προµαχώνας – Σέρ-
ρες – Λιµάνι Θεσσαλονίκης είναι καταστροφική για το Νοµό Σερ-
ρών», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Υποδο-
µών και Μεταφορών κ. Σπίρτζη, ο οποίος θα βρίσκεται σε ταξίδι
στο εσωτερικό για υπηρεσιακούς λόγους.

Η πρώτη µε αριθµό 1523/25-9-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Χίου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Ολοκλήρωση εργασιών διαµόρφωσης
και περίφραξης απαλλοτριωθείσας περιοχής στο αεροδρόµιο
Χίου και κατασκευή επέκτασης της οδού Χρήστου», δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κ. Σπίρτζη, ο οποίος θα βρίσκεται σε ταξίδι στο εσωτερικό
για υπηρεσιακούς λόγους.

Η πέµπτη µε αριθµό 1532/26-9-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Σταύρου Τάσσου προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την άµεση απο-
ζηµίωση των σεισµοπαθών και την αποκατάσταση των ζηµιών
στη Λέσβο, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σπίρτζη, ο οποίος θα βρίσκεται σε
ταξίδι στο εσωτερικό για υπηρεσιακούς λόγους.

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 1531/26-9-2017 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλου, προς
την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης µε θέµα: «Προβλήµατα εργαζοµένων στην Ελλη-
νική Στατιστική Αρχή – ΕΛΣΤΑΤ».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Πετρόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο για δυο
λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Η επίκαιρη ερώτηση αναδεικνύει συνολικότερα την εικόνα που
επικρατεί σήµερα στην αγορά εργασίας. Για να είµαστε δίκαιοι,
δεν είναι αποτέλεσµα της σηµερινής κυβερνητικής πολιτικής. Η
σηµερινή Κυβέρνηση συνέχισε την πολιτική των προηγούµενων
κυβερνήσεων και επιταχύνει περαιτέρω την απελευθέρωση της
αγοράς εργασίας. Δεν αφορά µια επιχείρηση του ιδιωτικού
τοµέα, ούτε του δηµόσιου. Αφορά µια υπηρεσία του ευρύτερου
κρατικού τοµέα, την ΕΛΣΤΑΤ. Εκεί υπάρχουν εργαζόµενοι οι
οποίοι απασχολούνται στη συλλογή στατιστικού υλικού, καλύ-
πτουν πάγιες ανάγκες της υπηρεσίας και από την υπηρεσία θε-
ωρούνται ως ιδιώτες συνεργάτες. Μάλιστα, φτάνει στο πρωτο-
φανές να τους εκβιάζει επί της ουσίας, για να µπορούν να
ασκούν το έργο τους, να υπογράψουν υπεύθυνη δήλωση ότι δεν
θεωρούν τον εαυτό τους ως παρέχοντες εξαρτηµένη εργασία. 

Αυτοί οι εργαζόµενοι ακόµα δεν έχουν πληρωθεί τα δεδουλευ-
µένα του 2017 και βέβαια εργάζονται ανασφάλιστοι. Με τις νέες
ανατροπές στο ασφαλιστικό σύστηµα, διακινούνται σενάρια ότι
απ’ αυτά τα πενιχρά εισοδήµατα τα οποία έχουν, πρέπει οι ίδιοι
να καταβάλουν τις ασφαλιστικές τους εισφορές, που ενδεχοµέ-
νως να φτάσουν στο 30%. Καταλαβαίνετε τι κατάσταση διαµορ-
φώνεται µέσα απ’ αυτή τη διαδικασία. 

Βέβαια η ΕΛΣΤΑΤ δεν αποτελεί το µοναδικό φαινόµενο. Αντί-
στοιχα φαινόµενα υπάρχουν και σε άλλες υπηρεσίες του δηµό-
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σιου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, αλλά ανοίγει τον δρόµο
και για τις ιδιωτικές επιχειρήσεις, όταν καταφεύγουµε σε τέτοιου
είδους ρυθµίσεις σαφέστατα αντεργατικές. 

Απ’ αυτή την άποψη, λοιπόν, οι εργαζόµενοι αυτοί δεν µπο-
ρούν να είναι ούτε ανασφάλιστοι, ούτε ξεκρέµαστοι, ούτε να µην
τους αναγνωριστεί ότι παρέχουν εξαρτηµένη εργασία, πολύ δε
περισσότερο που στο παρελθόν ο νέος πρόεδρος της ΕΛΣΤΑΤ
είχε αναγνωρίσει εδώ στη Βουλή µετά από ερώτηση που του είχα
κάνει σε µια ακρόαση φορέων που είχαµε, ότι αυτό το καθεστώς
δεν είναι παραδεκτό. Όµως, αυτό το καθεστώς εξακολουθεί να
ισχύει και µάλιστα επιδεινώνεται ακόµα περισσότερο η κατά-
σταση αυτών των εργαζόµενων. 

Τα συγκεκριµένα ζητήµατα που θέτουµε, κύριε Υπουργέ, είναι
τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση για να καταργηθούν άµεσα τα
δεδουλευµένα τους. 

Δεύτερον, να αντιµετωπιστούν οι εργαζόµενοι αυτοί ασφαλι-
στικά και φορολογικά ως µισθωτοί, η ΕΛΣΤΑΤ να επιβαρυνθεί την
ασφάλισή τους και όχι οι εργαζόµενοι µέσα από µειώσεις των πε-
νιχρών αποδοχών τις οποίες έχουν και βεβαίως να σταµατήσει
αυτό το καθεστώς της δουλεµπορίας, ούτως ώστε να προσλη-
φθούν οι εργαζόµενοι αυτοί µε αορίστου χρόνου συµβάσεις της
ΕΛΣΤΑΤ, µε συνολικά ασφαλιστικά, εργασιακά δικαιώµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Υφυπουργός κ. Πετρόπουλος.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Καραθανασόπουλε, µου είχατε θέσει πάλι τέτοια θέµατα
µε άλλη ερώτησή σας στις 13 Μαρτίου. Πέρασαν έξι µήνες από
τότε. Σας είχα πει ότι µε τον νόµο για την κοινωνική ασφάλιση σε
καµµία περίπτωση δεν δηµιουργήσαµε όρους αποχαρακτηρι-
σµού της εξαρτηµένης εργασίας. Δεν προκύπτει από καµµία διά-
ταξη του κοινωνικοασφαλιστικού µας νόµου τέτοια δυνατότητα
και τέτοια ευχέρεια προς τους εργοδότες. 

Η ΕΛΣΤΑΤ υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια τώρα και αξιοποι-
ούσε πάντα εργατικό δυναµικό, υπαλλήλους. Θα δω, µιας και το
θέτετε όπως το θέτετε και υπάρχει και προηγούµενη δέσµευση
του προέδρου της ΕΛΣΤΑΤ, πολύ πιο συγκεκριµένα τι είναι αυτό
που συµβαίνει και δηµιουργεί αυτό το πρόβληµα τού να µην κα-
ταβάλλονται ασφαλιστικές εισφορές στους απασχολούµενους
στην ΕΛΣΤΑΤ. 

Φυσικά, ο χρόνος και ο τρόπος παροχής της εργασίας προσ-
διορίζουν τα χαρακτηριστικά της εξαρτηµένης εργασίας και αν
είναι υπό τις εντολές του εργοδότη, είναι γνωστά αυτά τα πράγ-
µατα και στη θεωρία του εργατικού δικαίου, αλλά τα έχει προσ-
διορίσει πολύ πιο συγκεκριµένα η νοµολογία. 

Επαναλαµβάνω, όµως, µε κατηγορηµατικό τρόπο ότι η ανα-
φορά του νόµου στην υποχρέωση καταβολής εισφορών για τίτ-
λους κτήσης ή αλλιώς αποδείξεις δαπανών, ένα πράγµα έχει ως
σκοπό: Να µην διαφεύγουν έσοδα από την κοινωνική ασφάλιση
µέσα από έναν τρόπο χαρακτηρισµού ως απόδειξη δαπανών, πα-
ροχών υπηρεσιών, που δεν είναι δαπάνες στις επιχειρήσεις, αλλά
είναι στην πραγµατικότητα, παροχή υπηρεσιών και δεν σχετίζεται
µε την εξαρτηµένη εργασία. Σε καµµία περίπτωση δεν δίνει τέ-
τοια δυνατότητα και ευχέρεια σε εργοδότες να χαρακτηρίζουν
ανεξάρτητη την εργασία, η οποία έχει στοιχεία εξαρτηµένης. 

Πρέπει να σας πω –και αυτή είναι η πάγια πρακτική και η εν-
τολή µας προς τον ΕΦΚΑ σήµερα- ότι όπου συλλαµβάνεται απα-
σχόληση µε τέτοια χαρακτηριστικά και εµφανίζεται ως απόδειξη
δαπανών εις τίτλο κτήσης, αντί να είναι ο µισθωτός ασφαλισµέ-
νος κανονικά ως µισθωτός, επιβάλλονται πρόστιµα και προσαυ-
ξήσεις εκεί που γίνεται κάτι τέτοιο. Αυτό δεν έχει αλλάξει και δεν
έχουµε κανέναν σκοπό να το αλλάξουµε. Δεν υπάρχει τέτοιος
φόβος και δεν πρέπει να υπάρχει τέτοια ανησυχία ως προς την
πρόβλεψη του νόµου να επιβάλει εισφορές εκεί που πλασµατικά
εµφανιζόταν ως δαπάνη, κάτι που αποτελούσε στην πραγµατι-
κότητα αµοιβή βασικά σε ελεύθερους επαγγελµατίες -αυτός
ήταν ο σκοπός- ή σε στελέχη επιχειρήσεων, που ένα µέρος, για
λόγους φορολογικούς και αποφυγής εισφοράς, εµφανιζόταν µε-
τέπειτα ως δαπάνη, ενώ ήταν µισθός. 

Αυτός ήταν ο σκοπός της διάταξης και αν πραγµατικά συµβαί-

νει κάτι διαφορετικό, ευχαρίστως να δεχθώ σχετικές δικές σας
προτάσεις, για να βελτιώσουµε τυχόν πλευρές, που µπορεί να
αξιοποιούνται για άλλους σκοπούς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Καραθανασόπουλε, έχετε πάλι τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι καινούργιο το

φαινόµενο, κύριε Υπουργέ και µου κάνει εντύπωση που εκπλήσ-
σεστε για το καθεστώς που επικρατεί µε την ΕΛΣΤΑΤ, όσον
αφορά µια σειρά από εργαζόµενους της ΕΛΣΤΑΤ.

Αυτό το είχαµε αναδείξει και στο παρελθόν -το είχαµε καταγ-
γείλει και επί δικής σας υπουργίας, δηλαδή επί Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ- και πέρυσι αντίστοιχα, καταγγέλλοντες την απαρά-
δεκτη αυτή υπεύθυνη δήλωση, που ζητούσε η ΕΛΣΤΑΤ να υπο-
γράψει εκβιάζοντας τους εργαζόµενους. Άρα, λοιπόν δεν είναι
κάτι καινούργιο, που εµφανίστηκε ξαφνικά. Απ’ αυτήν την άποψη,
λοιπόν, θα έπρεπε να έχει αντιµετωπιστεί το ζήτηµα αυτό. 

Οι διαβεβαιώσεις πραγµατικά, θα θέλαµε να υλοποιηθούν
άµεσα, εφόσον υπάρχουν -όπως είπατε εσείς- αλλά η µέχρι τώρα
εξέλιξη των πραγµάτων, δείχνει άλλα. Σε επίσκεψη που είχαν
κάνει αυτοί οι εργαζόµενοι και συναντήθηκαν µε τη Γενική Γραµ-
µατέα του Υπουργείου Κοινωνικής Ασφάλισης, η απάντηση την
οποία πήραν ήταν: «Από τη στιγµή που πληρώνεστε µε αποδεί-
ξεις δαπάνης τίτλου κτήσης, οι ασφαλιστικές εισφορές επιβαρύ-
νουν εσάς», λέει. «Είναι καθαρό και θα τις αναζητήσουµε, µε βά-
ση τη φορολογική σας δήλωση. Ο νόµος είναι καθαρός δεν
έχουµε να αλλάξουµε τίποτα». 

Η ΕΛΣΤΑΤ διατείνεται στους εργαζόµενους από τη µεριά της
ότι δεν υπάρχει υπουργική απόφαση, γι’ αυτό λέει «καθυστερώ
να σας καταβάλω και τα δεδουλευµένα, γιατί δεν υπάρχει υπουρ-
γική απόφαση για το τι καθεστώς ασφαλιστικό ισχύει µε εσάς»
και αυτήν τη στιγµή είναι ένα µπαλάκι ανάµεσα στις υπηρεσίες
του Υπουργείου και στην ΕΛΣΤΑΤ. 

Απ’ αυτήν την άποψη, να δεχτώ αυτό που είπατε, ότι βεβαίως,
η πρόθεσή σας ήταν να αποκαλυφθούν τέτοιου είδους φαινό-
µενα, να µην εκφεύγουν χρήµατα από τα ασφαλιστικά ταµεία,
αλλά το ζήτηµα είναι ποιος θα τα πληρώσει. Θα τα πληρώσει ο
πραγµατικός εργοδότης ή οι εργαζόµενοι, µειώνοντας ακόµα πε-
ρισσότερο τις πενιχρές αποδοχές τους; 

Αυτή είναι η ουσία του ερωτήµατος, κύριε Υπουργέ, γιατί η
διαδικασία και η εξέλιξη των πραγµάτων και µε τα µπλοκάκια και
µε µια σειρά από άλλες κατηγορίες αυτών των ευέλικτων µορ-
φών εργασίας αναδεικνύουν την ουσία του ζητήµατος, δηλαδή
ότι οι εργοδότες προσπαθούν, µε κάθε τρόπο να περιορίζουν
αυτό, το οποίο ονοµάζεται αντιεπιστηµονικά ως µη µισθολογικό
εργατικό κόστος, δηλαδή τις ασφαλιστικές εισφορές, περιορί-
ζοντας ακόµη περισσότερο την όποια συµµετοχή τους και σε
αυτό εξελίσσεται και ο «αντι-ασφαλιστικός» νόµος, ο δικός σας,
όπως τον έχουµε χαρακτηρίσει. 

Άρα, απ’ αυτήν την άποψη, επειδή ακριβώς είναι µία χρόνια
διαδικασία και αφορά υπηρεσία του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
δεν µπορεί να υπάρχει αυτό το απαράδεκτο καθεστώς. Είναι στο
χέρι του Υπουργείου σας να αλλάξετε αυτό το καθεστώς και να
αντιµετωπιστούν ως µισθωτοί εργαζόµενοι.

Βεβαίως, το επόµενο βήµα, το οποίο πρέπει να γίνει, είναι ακρι-
βώς να υπογράψουν συµβάσεις, από τη στιγµή που καλύπτουν
πάγιες ανάγκες, γιατί αυτοί οι εργαζόµενοι δεν αξιοποιούνται
σποραδικά, αλλά αξιοποιούνται συνέχεια, συλλέγουν στατιστικά
στοιχεία. Να υπογραφούν συµβάσεις αορίστου χρόνου µε πλήρη
εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα.

Περιµένουµε µια γρήγορη αντιµετώπιση του ζητήµατος, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Κύριε Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κα-
ραθανασόπουλε, προς αποφυγή οποιασδήποτε σκέψης ότι θα
επιχειρήσω να διαφύγω ως προς τα θέµατα που θέτετε, θα πω
εκ προοιµίου ότι αν χρειαστεί να κάνουµε και νοµοθετική ρύθ-
µιση, για να καλυφθεί το θέµα, θα το κάνουµε. Θα το κάνουµε
σύντοµα, ώστε να υπάρξει νοµοθετική ρύθµιση, για να διευκρινι-
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στούν ενδεχόµενες πλευρές, που δηµιουργούν δυσχέρειες στην
εφαρµογή και της διάταξης του ν.4387 και τυχόν ζητηµάτων της
εργατικής νοµοθεσίας. Θα το κάνουµε.

Να εξηγήσω, όµως, ότι, όπως έχω ήδη πει για το θέµα αυτό
στη Βουλή, η εξαρτηµένη εργασία ήταν και θα είναι πάντα εξαρ-
τηµένη εργασία και ο εργοδότης, που αποτολµά να αντιµετωπίζει
τον µισθωτό ως δήθεν ελεύθερο επαγγελµατία, θα έχει τις συνέ-
πειες. Το έχω πει, το έχω δηλώσει σαφέστατα και έτσι έχει αντι-
µετωπιστεί το θέµα αυτό από τα ελεγκτικά όργανα του Ενιαίου
Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης.

Θα δω και το θέµα που λέτε. Πράγµατι, θα το δω µετά την επί-
καιρη ερώτησή σας πολύ συγκεκριµένα και θα προχωρήσω σε
νοµοθετική ρύθµιση, αν χρειάζεται, για να αντιµετωπιστεί το ζή-
τηµα αυτό. Όµως, η ποικιλία της οικονοµικής ζωής και της δρα-
στηριότητας των ανθρώπων, σε καµµία περίπτωση δεν επιλύεται
µε µια διάταξη νόµου και αυτό συνέβαινε πάντα. Όπως και να το
κάνεις, αυτά τα θέµατα της οικονοµίας δεν µπορείς να τα περιο-
ρίσεις σε µία διάταξη. 

Για παράδειγµα -θα σας το αναφέρω, γιατί το έλεγα χθες και
µου έλεγαν συνεργάτες µου να µην το πω- υπάρχουν περιπτώ-
σεις ατόµων που είναι φοιτητές και θέλουν να συµπληρώσουν
ένα χαρτζιλίκι, να µοιράσουν φυλλάδια για µισή ή µία ώρα ή να
έχουν µια άλλη δραστηριότητα. Το θέλουν αυτό, αλλά δεν µπο-
ρούν να υπαχθούν σε ένα σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης, που
καλύπτει αυτήν την ανάγκη. Πολλές φορές ούτε οι ίδιοι το θέ-
λουν, για διάφορους λόγους. Εκεί τι θα κάνεις; Εκεί είναι η σκέ-
ψη. Μας προβληµατίζει –εµένα προσωπικά ιδιαίτερα- το πώς θα
διαχειριστούµε τέτοιες περιπτώσεις, που δεν έχουν τα στοιχεία
αυτά, τα οποία προσιδιάζουν στην εξαρτηµένη εργασία, στον
τρόπο απασχόλησης που κανείς αξιώνει, που έχει τα χαρακτηρι-
στικά της διάρκειας, όλα αυτά που...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μόνο που εδώ δεν έχου-
µε τέτοια περίπτωση. Εδώ έχουµε υπεύθυνες δηλώσεις, που πρέ-
πει να υπογράψουν.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αυτό δεν
έχει κανένα νόηµα. Κανείς δεν µπορεί να αναγκάζεται σε κάτι που
δεν είναι νόµιµο. Κανείς δεν µπορεί...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Το ζητάνε νόµιµα…
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα το δω.
Σας είπα ότι θα το δω. Κανείς δεν αναγκάζεται και δεν µπορεί να
αναγκάζεται να προσυµφωνήσει σε κάτι, που δεν είναι νόµιµο.
Το ξέρουµε ότι κάθε συµφωνία που παραβιάζει κανόνες του Ερ-
γατικού Δικαίου είναι άκυρη έτσι κι αλλιώς. Εποµένως, θα το δω.
Σας είπα τι µε απασχολεί κυρίως στην εφαρµογή αυτού του κα-
νόνα για την απασχόληση. Εκεί θα ήθελα πραγµατικά και τη δική
σας συµφωνία, ότι υπάρχουν κάποιες πλευρές τέτοιου είδους,
που δεν µπορείς να τις εντάξεις συστηµατικά σε έναν κανόνα.
Καλόπιστα το λέω.

Εποµένως, το κεντρικό θέµα, πράγµατι θα το δω και ενδεχο-
µένως να χρειάζεται νοµοθετική ρύθµιση και θα την κάνουµε,
στον βαθµό που πρέπει να γίνει αυτό. Θα το κάνουµε σύντοµα.
Δεσµεύοµαι από το σηµείο τούτο και αυτήν τη στιγµή γι’ αυτήν
τη µελλοντική πρωτοβουλία µας άµεσα, όχι κάποτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα συζητηθεί

τώρα η δεύτερη µε αριθµό 5958/576/30-05-2017 ερώτηση και αί-
τηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου αναφορών και ερωτή-
σεων του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Γεωργίου - Δηµη-
τρίου Καρρά προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Αναζητήθηκαν ή όχι
εναλλακτικές λύσεις, ώστε να αποφευχθεί η νέα περικοπή της
συνταξιοδοτικής δαπάνης µε τον τελευταίο νόµο 4472/2017;».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Πετρόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, όταν η Κυβέρνηση εισηγήθηκε τη λεγόµενη

«ασφαλιστική µεταρρύθµιση», τον γνωστό νόµο Κατρούγκαλου,

άρχισε να γίνεται εµφανές ότι µε τη διάκριση πλέον των συντά-
ξεων σε παλαιές και νέες, η αναθεώρηση, η διαφορά, η οποία
προέκυπτε από τον παλιό υπολογισµό ονοµάστηκε προσωπική
διαφορά. Και στις νέες συντάξεις που εδόθησαν, που απονεµή-
θηκαν, εάν και εφόσον απονεµηθούν -γιατί, από ό,τι ξέρω ακόµα
δεν έχουν δοθεί συντάξεις µετά τον Μάιο του 2016, διότι αναµέ-
νονται αποφάσεις, αναµένονται λειτουργίες, µπορεί να κάνω
λάθος, θα µε διορθώσετε- αυτή η προσωπική διαφορά, η οποία
δόθηκε, δόθηκε στο µισό και προσωρινώς. 

Τι συµπέρανε κανείς από αυτό; Συµπέρανε ότι υπήρχε πλέον
η δυνατότητα νεών περικοπών, µε τον πιο εύκολο τρόπο. Αυτές
οι νέες περικοπές ήρθαν µε τον ν.4472, οπότε άρχισε να περιο-
ρίζεται η προσωπική διαφορά και τα οικογενειακά επιδόµατα και
παράλληλα, άρχισαν να τίθενται σε αµφιβολία και οι προσωπικές
διαφορές των νέων συντάξεων. 

Κατά το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, το δηµόσιο θα εξοικο-
νοµούσε περίπου 2.200.000.000 ευρώ για το 2019, 2.300.000.000
ευρώ για το 2020, 2.500.000.000 ευρώ για το 2021, στην τριετία,
η οποία εντάχθηκε στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα στρατηγικού
σχεδιασµού.

Τα χρήµατα αυτά που αφαιρέθηκαν από το συνταξιοδοτικό σύ-
στηµα, προφανώς, υπήρχαν, γιατί διατίθενται για την εξυπηρέ-
τηση πρωτογενούς πλεονάσµατος. Το ερώτηµά µου, λοιπόν, τί-
θεται συγκεκριµένα και είναι το εξής: Η Κυβέρνηση, αντί να προ-
χωρήσει στις περικοπές των συντάξεων και δη των προσωπικών
διαφορών και των οικογενειακών επιδοµάτων, µελέτησε τι θα γι-
νόταν εάν έµεναν στην κυκλοφορία του χρήµατος, ποια τα δη-
µοσιονοµικά έσοδα, που θα προκύπταν από την κυκλοφορία αυ-
τών των δυόµισι δισεκατοµµυρίων κάθε χρόνο πολλαπλασια-
στικά; Διότι, όταν εγώ εξοικονοµώ εκατό ευρώ και τα ξοδεύω, ο
επόµενος που θα εισπράξει το εισόδηµά µου των εκατό ευρώ θα
φορολογηθεί και αυτός και πάει παραπέρα και τα εκατό ευρώ
µπορεί να γίνουν χίλια στη διαδροµή.

Τα ερωτήµατά µου είναι, κύριε Πρόεδρε: Μελέτησε η Κυβέρ-
νηση εναλλακτικές λύσεις αντί των περικοπών; Πώς, µέσω της
συνέχισης της διάθεσης των πόρων αυτών, θα αποκτούσε δηµο-
σιονοµικό όφελος, µε άµεσο και έµµεσο φόρο, για να καλύψει
τις ανάγκες των τόκων;

Το δεύτερο ζήτηµα είναι εάν το µελέτησε, εάν έλαβε υπόψη
της, αν ζήτησε να υπάρχουν µελέτες µε οικονοµοτεχνικά στοι-
χεία, που θα αποδεικνύουν ότι ήταν µονόδροµος αυτή η περι-
κοπή.

Αυτά είναι τα δύο κύρια ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ. Καταλα-
βαίνετε ότι στη συνέχεια είχα ζητήσει µε την ερώτησή µου και
την κατάθεση στοιχείων, τα οποία τυχόν είχατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Καρρά, στη διεξοδική συζήτηση, που έγινε τη Δευτέρα,
µε αφορµή επίκαιρη επερώτηση, αναπτύχθηκαν µε πληρότητα
όλα τα στοιχεία, τα οποία αποκαλύπτουν το πρόβληµα στην κοι-
νωνική ασφάλιση.

Προφανώς, θα γνωρίζετε ότι υπάρχει µνηµονιακή δέσµευση,
αλλά υπάρχει και γενικότερη υποχρέωση της χώρας να βρίσκεται
σε κάποια πλαίσια δηµοσιονοµικής πολιτικής, όπως αυτά τα πλαί-
σια προσδιορίζονται για τις χώρες της Ευρωζώνης. Από τη δέ-
σµευση του µνηµονίου, όµως, ήδη έχει οριστεί ότι η συνταξιο-
δοτική δαπάνη δεν µπορεί να ξεπερνά το 2,5% επιπλέον του
ΑΕΠ, σε σχέση µε το ΑΕΠ που είχε διαµορφωθεί το 2009 και αυτό
διαρκώς µέχρι το 2016.

Και γι’ αυτό τον λόγο, µε τον ν.3863, που έγινε γνωστός ως νό-
µος Λοβέρδου, ο οποίος ποτέ δεν εφαρµόστηκε -και δεν εφαρ-
µόστηκε, διότι, ενώ ο νόµος ο ίδιος εξασφάλισε περίπου µε δύο
νόµους, τον ν.3845/2010 και τον ν.3843/2010, 2,5 δισεκατοµµύ-
ρια µείωση δαπάνης- το 2011 χρειάστηκε να παρθούν νέα µέτρα
1,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Εν συνεχεία, ελήφθησαν, µε τέσσερις νόµους, κι άλλα µέτρα
µειώσεων. Κι ενώ η συνταξιοδοτική δαπάνη το 2009 ήταν περίπου
32,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή στο 13,72% του ΑΕΠ, το
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2015 που αναλάβαµε εµείς την Κυβέρνηση, είχε φτάσει τα 30,218
δισεκατοµµύρια ευρώ, µικρότερη συνταξιοδοτική δαπάνη, αλλά
µε µεγαλύτερο ποσοστό του ΑΕΠ, ξεπερνούσε το 17%. Άρα, ήδη
ήµασταν εκτός πλαισίων, στα οποία είχε δεσµευθεί η χώρα, µε
βάση το µνηµόνιο, γιατί έπρεπε να είναι 16,2% το ανώτατο όριο
δαπάνης ως προς το ΑΕΠ, και είχαµε, λοιπόν, πάλι µπροστά µας
αυτόν τον εφιάλτη νέων µειώσεων. 

Διαµορφώσαµε ένα νέο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης σε
άλλη βάση, µε ενιαίους κανόνες, όπου αποφεύγουµε αυτούς
τους κινδύνους. Και είπαµε να διατηρηθεί η προσωπική διαφορά,
εκεί που πραγµατικά προέκυπταν µεγαλύτερες συντάξεις. Με το
ν.4472/2017 συµφωνήσαµε να έχουµε 1,8 δισεκατοµµύρια µεί-
ωση δαπάνης, η οποία, όµως -όπως θα θυµάστε και το έχουµε
αναλύσει πολλές φορές- έρχεται µέσα στις πολιτικές µας για ενί-
σχυση των κοινωνικών δοµών και των κοινωνικών µας επιλογών,
ως προς τα αδύναµα στρώµατα. 

Αυτά τα 1,8 δισεκατοµµύρια αναλύονται σε µέτρα, που, όταν
επέλθει η µείωση αυτής της δαπάνης, θα αποδοθούν µε τους
εξής τρόπους: Με µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης των οµά-
δων που πλήττονται, µε µείωση του φορολογικού συντελεστή
από το 22% στο 20% στα φυσικά πρόσωπα, από το 29% στο 26%
στις επιχειρήσεις, µε επιδότηση του ενοικίου που είναι περίπου
600 εκατοµµύρια, µε επιδότηση των παιδιών, µε οικογενειακά
επιδόµατα 260 εκατοµµύρια, τα οποία θα δοθούν µε έµφαση στο
πρώτο και στο δεύτερο παιδί -που είναι τα πιο πολλά πια-, µε την
ενίσχυση των σχολικών γευµάτων, την αύξηση των παιδικών
σταθµών, όπου περίπου εκατόν πενήντα χιλιάδες παιδιά θα µπο-
ρούν να φιλοξενούνται στους παιδικούς σταθµούς σε σχέση µε
σήµερα. 

Είναι µια σειρά µέτρων, τα οποία έχουµε ανακοινώσει και τα
έχουµε µπροστά µας να τα εφαρµόσουµε, ώστε να ισοφαρίσουν
την κατάσταση αυτή. Διότι αυτό που κερδίσαµε µε τη µείωση της
συνταξιοδοτικής δαπάνης στην κατηγορία αυτή, δεν το δίνουµε
για το χρέος. Έρχεται µέσα στην κοινωνία για την αλλαγή των
δοµών, στη βάση της υποστήριξης της κοινωνίας σε µια άλλη
προοπτική. Και ένα µέρος από αυτό µεταβιβάζεται και για δηµό-
σιες επενδύσεις. Είναι γνωστά. Πράγµατι, έχουν αναλυθεί κατ’
επανάληψη στην Αίθουσα αυτή. 

Συνεπώς δεν είναι σωστό αυτό που λέτε, ότι πήραµε µέτρα µεί-
ωσης των συντάξεων, για να καλύψουµε υποχρεώσεις του χρέ-
ους. 

Σας ευχαριστώ και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ

κι εγώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καρράς για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κατ’ αρχάς, η περικοπή της συνταξιοδοτικής δαπάνης είναι

οριζόντια ως προς όλους. Οι κοινωνικές παροχές, στις οποίες
αναφερθήκατε, τα ισοδύναµα ενδεχόµενα µέτρα, αφορούν, αν
δεν κάνω λάθος, δύο ζητήµατα: Πρώτον, ότι θα έχει επιτευχθεί
το πλεόνασµα το πρωτογενές του 3,5%, ούτως ώστε να εξυπη-
ρετηθούν οι τόκοι των δανείων -αυτό το λέει το µεσοπρόθεσµο
2017-2021- και τα 1,8 δισεκατοµµύρια που αναφέρατε, κύριε
Υπουργέ, αφορούν επιπλέον ποσό, πέραν των περικοπών, αν θα
προκύψει από την κατάσταση της οικονοµίας. 

Ανεξάρτητα, όµως, απ’ αυτό, η απάντηση που πήρα στην ερώ-
τησή µου ήταν ότι ήταν µονόδροµος και δεν είχατε, υποτίθεται,
εναλλακτικές λύσεις. Να σας προτείνω µία εναλλακτική λύση,
κύριε Υπουργέ; Θα σας προτείνω µία σήµερα, για να δείτε ότι εί-
χατε εναλλακτικές λύσεις. 

Το µνηµόνιο και η Ευρωπαϊκή Ένωση αφήνουν ως εσωτερικό
ζήτηµα το ύψος της φορολογίας εισοδήµατος στην Ελλάδα. Κά-
νατε κάτι άλλο µε τον ίδιο νόµο, τον ν.4472/2017, κάνατε όχι µόνο
τις συνταξιοδοτικές περικοπές, µειώσατε κα το αφορολόγητο
από το 2019 εκείνων των συνταξιούχων, εκείνων των µικροεπαγ-
γελµατιών, των εργαζοµένων, ούτως ώστε να δώσετε επιπλέον
έσοδα στο δηµόσιο ταµείο. 

Έρχοµαι τώρα να επισηµάνω κάτι. Όταν αφαιρούνται πόροι
από την οικονοµία, είναι βασική αρχή της οικονοµίας ότι προκα-
λείται ύφεση. Το λέει, µάλιστα, και το Γραφείο Προϋπολογισµού

της Βουλής στην Έκθεση για το 2016: «Η αφαίρεση πόρων από
το εισοδηµατικό κύκλωµα εξηγεί την ύφεση». 

Δηµιουργήσατε ύφεση, λοιπόν. Και αφού δηµιουργήσατε
ύφεση, και δια των περικοπών και δια της µειώσεως του αφορο-
λόγητου, είναι αµφίβολο πλέον αν θα επιτευχθούν τα µεγέθη στα
οποία αναφέρεστε. 

Ο ίδιος οµολογήσατε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει δέσµευση
µέχρι το 2060, για τον λόγο ότι εκεί θα εκπνεύσει ίσως η τελευ-
ταία δόση του δανείου, εκτός και αν υπάρχουν νέα δάνεια, τα ο-
ποία δεν ξέρω πότε θα εκπνεύσουν. Να µην θυµηθώ την εκατον-
ταετία 1893-1987, όπου τελείωσε το µονοπώλιο. Δεν έχει καµία
αξία στη συζήτησή µας. 

Συνοψίζοντας, λοιπόν, και για να µην µακρηγορήσω άλλο, επα-
ναφέρω το ερώτηµά µου, διότι το θεωρώ αναπάντητο. Για να µην
βάλω και το θέµα του περιορισµού του αφορολόγητου, στο ζή-
τηµα αν αυτά τα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως κυκλοφορού-
σαν χωρίς περικοπές για καταναλωτικές δαπάνες ή για δαπάνες
αποταµίευσης -αν και πιστεύω ότι θα ήταν όλες καταναλωτικές,
για τον λόγο ότι οι συνταξιούχοι σήµερα έχουν περιορισµένα ει-
σοδήµατα, είναι ελάχιστοι εκείνοι που µπορεί να έχουν από
άλλες πηγές- δεν θα απέδιδαν ένα ΦΠΑ στην καταναλωτική δα-
πάνη; Δεν θα απέδιδαν φόρο εισοδήµατος από εκείνον που θα
ήταν ο πωλητής; Ο πωλητής δεν θα πλήρωνε περαιτέρω στον
προµηθευτή του έναν επιπλέον ΦΠΑ και ο προµηθευτής έναν επι-
πλέον φόρο εισοδήµατος; 

Αυτή είναι η ερώτησή µου, κύριε Υπουργέ, προς την Κυβέρ-
νηση. Είναι να δω και να κατανοήσω και να κατανοήσει η Βουλή
αν, αντί των περικοπών που η Κυβέρνηση θεωρεί µονόδροµο,
υπήρχε η δυνατότητα τα ίδια χρήµατα, τα οποία υπάρχουν κατά
το µεσοπρόθεσµο και αφαιρούνται από την κοινωνική ασφάλιση,
απέδιδαν φορολογικά έσοδα τέτοια που να µπορούσαµε να πλη-
ρώσουµε το 3,5% πλεόνασµα. 

Τελειώνω µε τούτο µόνο, διότι εδώ τίθεται ένα µείζον θέµα.
Απευθύνοµαι σε εσάς, κύριε Υπουργέ, και µε την ιδιότητά σας
του έγκριτου εργατολόγου. 

Υπήρχε εξυπηρέτηση του γενικού συµφέροντος, για να αναχ-
θούµε στο παρελθόν και στη νοµολογία; Έτσι εξυπηρετήθηκε το
γενικό συµφέρον, µε την οριζόντια περικοπή, ή θα εξυπηρετούν-
ται τα δηµοσιονοµικά και οι υποχρεώσεις; Μη µου απαντήσετε τι
είπε το Συµβούλιο της Επικρατείας. Ξέρω τις αποφάσεις, ξέρω
πώς τοποθετήθηκε. Ή εξυπηρετείτο το γενικό συµφέρον µε την
παραµονή πόρων, για να µην πάµε σε περαιτέρω ύφεση της οι-
κονοµίας; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Καρρά. 
Κύριε Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Καρ-
ρά, για να µη βγαίνουν εσφαλµένοι τίτλοι,… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν επιχείρησα εγώ
εσφαλµένους τίτλους.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): …θα έπρε-
πε να γνωρίζετε -γιατί για να ρωτάτε, πάει να πει ότι έχετε µελε-
τήσει τα θέµατα- ότι έχει βάθος πενήντα ετών κάθε µελέτη, σύµ-
φωνα µε εφαρµογή σχετικών οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Όποια µελέτη γίνεται για το ασφαλιστικό σύστηµα πρέπει να έχει
βάθος πενήντα ετών. Εποµένως, το 2060, επειδή το 2010 αναλή-
φθηκε η σχετική δέσµευση για το 2,5% σε σχέση µε το ΑΕΠ του
2009, είναι ακριβώς πενήντα χρόνια. Αυτό είναι και τίποτα άλλο. 

Δεύτερον, δεν είναι οριζόντια η περικοπή. Είναι προσαρµογή
στο ύψος της σύνταξης από τους κανόνες του ν.4387/2016 και
εκεί που προκύπτει διαφορά -διότι δεν προκύπτει παντού και δεν
προκύπτει για όλους τους ασφαλισµένους περικοπή σύνταξης,
αλλά προκύπτει πράγµατι σε υψηλά εισοδήµατα- όταν ήσασταν
Βουλευτής της Ένωσης Κέντρου, λέγατε εδώ να πάνε χαµηλά οι
συντάξεις που ήταν ψηλά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Εγώ προσωπικά όχι. Μη
µου το καταλογίζετε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
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νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Λέω, όταν
ήσασταν Βουλευτής της Ένωσης Κέντρου. Τότε που ήσασταν.
Τώρα δεν είστε. Λέτε άλλα. 

Σας θυµίζω απλώς για τι πράγµα πρόκειται. Δεν λέω ότι οι συν-
τάξεις αυτές είναι υψηλές, αλλά, για να µιλάµε µε µία υπευθυνό-
τητα στην Αίθουσα ετούτη, πρέπει να ξέρουµε για τι πράγµα
µιλάµε τουλάχιστον. Δεν πρόκειται για περικοπές οριζόντιες.
Πρόκειται για τη σύνταξη που θα έπαιρνε ο καθένας µε βάση τον
ν.4387 και δεν θα υπερβαίνει σε καµµία περίπτωση το 18% της
καταβαλλόµενης σύνταξης, αν συµβαίνει η σύνταξη να είναι πολύ
περισσότερο και θα έπρεπε να επέλθει µεγαλύτερη περικοπή. 

Άρα θα υπάρχουν συντάξεις που θα πάρουν και αύξηση, όχι
οι περισσότερες, αλλά θα υπάρξουν. Είναι εκείνες που βρίσκον-
ται χαµηλά οι οποίες, πράγµατι, θα βελτιωθούν. Θα υπάρξει αύ-
ξηση σε συντάξεις οι οποίες χάνονταν στη διαδοχική ασφάλιση,
διότι δεν συµπληρώνονταν ο χρόνος. Όπως θα είδατε, ενδεχο-
µένως, µιας και ήρθατε εδώ να µου θέσετε το ερώτηµα, στη σχε-
τική µας εγκύκλιο που εκδόθηκε την Τρίτη, οποιοδήποτε ποσό
κατέβαλε κάθε ασφαλισµένος, σε οποιοδήποτε φορέα κοινωνι-
κής ασφάλισης, στα τόσα διαφορετικά ταµεία κοινωνικής ασφά-
λισης, θα υπολογιστούν για τη σύνταξή του. Άρα χρόνοι χαµένοι
και λεφτά που είχαν δοθεί και δεν υπολογίστηκαν ποτέ, σε αυ-
τούς που ήδη έχουν πάρει σύνταξη, θα ενταχθούν στον υπολο-
γισµό και θα προκύψουν –σε κάποιες περιπτώσεις, είµαι πολύ
σαφής- ακόµη και αυξήσεις. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Έχετε το ποσοστό αυξή-
σεων;  

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Έχουµε, βε-
βαίως. Κύριε Καρρά, σας παρακαλώ. Απαντώ µε υπευθυνότητα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Να ακούσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Καρρά, σας

παρακαλώ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Επειδή δεν
ακούγεστε, επιτρέψετε µου τουλάχιστον, µιας και ρωτάτε, να
µάθει κι ο κόσµος µία αλήθεια, γιατί αυτά που ακούνε είναι λο-
γικό να τους τρελαίνουν. 

Ξαναλέω, δεν υπάρχει 18% οριζόντια περικοπή. Το είπατε δύο
φορές. Κακώς το λέτε. Να είστε υπεύθυνος και να λέτε αυτό που
θα συµβεί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αµφισβητείτε την υπευ-
θυνότητά µου, κύριε Υπουργέ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μην κάνετε διά-
λογο, κύριε Καρρά. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σταµατήστε
να προσφέρετε στην παραπληροφόρηση επιχειρήµατα τα οποία
πλήττουν…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Μη µου καταλογίζετε εµέ-
να παραπληροφόρηση, κύριε Υπουργέ.  

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε
Καρρά, χαµηλώστε λίγο την ένταση. Άλλη φορά τότε να λέτε αυ-
τά που συµβαίνουν, για να µην σας λέω κι εγώ αυτά που σας λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
θα σας διακόψω, για να κατευνάσω τα πνεύµατα. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν έχω
καµµία αντίρρηση, αλλά ακούω συνεχώς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Στη Βουλή ο διά-
λογος γίνεται µέσω του Προεδρείου. Διότι, αν γίνεται διάλογος
άµεσος, είναι τηλεοπτικός διάλογος. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Έχετε δίκιο,
µε συγχωρείτε. Δεν το κάνω εγώ. 

Επειδή, όµως, συνέχεια λέω αυτό που λέω και τώρα, ότι δεν
υπάρχει 18% οριζόντια περικοπή κι εδώ έρχονται Βουλευτές σαν
να µην το ακούσανε ποτέ, σαν να µην µπορούν να διαβάσουν,

σαν να µην µπορούν να καταλάβουν, είµαι υποχρεωµένος να το
ξαναπώ. Γιατί αύριο θα δω τίτλους, και µαζί συµπολίτες µας, που
θα λένε για οριζόντια περικοπή 18%. 

Επιτέλους, να σταµατήσει αυτό που γίνεται, να πλήττεται το
δηµόσιο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης και να βγαίνουν οι σει-
ρήνες που λένε «φύγετε, µην πληρώνετε, δεν έχει κανένα νόη-
µα». Αυτά ακούω, κύριε Πρόεδρε. Δεν ξέρω αν εσείς δεν τα α-
κούτε, αλλά αυτά ακούω να περνάνε στην κοινωνία. Κι εγώ θυ-
µάµαι τον Σάκη Καράγιωργα που έλεγε «να µην τρώµε από το
ψωµί των παιδιών µας» και ήταν πριν από το 1980, το 1975. Πέ-
ρασαν τόσα χρόνια. 

Εκείνο που λέω εγώ είναι να ενισχύσουµε το κοινωνικό κράτος,
να βάλουµε ένα φρένο σε αυτή την κατρακύλα που είχαµε. Το
πετυχαίνουµε µε αυτόν τον τρόπο και προσπαθούµε να χτίσουµε
προοπτικές για µια κοινωνία αλληλεγγύης. Προσπαθούµε να δώ-
σουµε κονδύλια και να µεταφέρουµε κονδύλια, διότι το 25% των
εσόδων της φορολογίας πάει για τις συντάξεις. 

Το 25% της φορολογίας είναι µεγάλο ποσοστό, για να το κρα-
τάµε µόνο έτσι. Δυστυχώς -το είπα και πριν και αυτό είναι που
έχει σηµασία-, ενώ µειώθηκαν οι συνταξιοδοτικές δαπάνες µε τις
αλλεπάλληλες µειώσεις, αυξήθηκε η δαπάνη σε σχέση µε το
ΑΕΠ. Αυτό δεν µπορεί να συνεχίζεται έτσι και δεν µπορούµε να
κρατάµε την Ελλάδα σε µια πορεία ανάπτυξης, γιατί αυτά είναι
τα όρια και τα πλαίσια που πρέπει να τηρούµε, αν δεν φροντί-
σουµε να εξασφαλίσουµε την παραγωγική βάση της χώρας. 

Μεταφέραµε κεφάλαια σε δοµές οι οποίες ενισχύουν την κοι-
νωνία, βάζουν µια άλλη προοπτική σε αυτή την κοινωνία αλλη-
λεγγύης που εµείς θέλουµε. Αυτήν την κοινωνία εµείς θέλουµε,
γι’ αυτήν την κοινωνία µάς υποστήριξε ο ελληνικό λαός, αυτή θα
εξακολουθήσουµε να ενισχύουµε.

Εποµένως, όταν το 55% των κοινωνικών δαπανών πάνε µόνο
για τις συντάξεις, σκεφτήκαµε και είπαµε ότι είναι σωστό να µε-
ταφέρουµε κονδύλια σε άλλες κατευθύνσεις, στη φαρµακευτική
περίθαλψη, γιατί αυτό θα το πάρει ο συνταξιούχους που είναι χα-
µηλά. Κάνουµε µία αναδιανοµή για να µπορέσουµε να ενισχύ-
σουµε τα χαµηλά κοινωνικά στρώµατα. Κι αυτό θα γίνει, όταν θα
έρθει αυτή η προσαρµογή, εξοικονοµώντας ένα µέρος αυτής της
συνταξιοδοτικής δαπάνης, για να το διοχετεύσουµε στα παιδιά
που πρέπει να έχουν παιδικούς σταθµούς, στα φάρµακα που
πρέπει να µειωθούν ως δαπάνη για εκείνους που δεν µπορούν,
στην ενίσχυση των χαµηλών εισοδηµάτων µε τη µείωση του
ΕΝΦΙΑ. Αυτές είναι οι δεσµεύσεις της Κυβέρνησης. Και όταν θα
γίνει αυτό το 2019 - γιατί δεν είναι για τώρα και δεν έχει επέλθει
καµµία µείωση τώρα- τότε θα συνοδεύονται µε τέτοια µέτρα. Φυ-
σικά, προϋπόθεση είναι να πετύχουµε τους στόχους που έχουµε
µπροστά µας και πρέπει όλοι να κοιτάξουµε πώς θα το πετύ-
χουµε αυτό.

Αυτά είναι τα µέτρα που κάνουµε και δεν τα πήραµε για να ρί-
ξουµε στη µαύρη τρύπα του χρέους κονδύλια µειώνοντας συντά-
ξεις, πράγµα που συνέβη πέντε φορές τα προηγούµενα χρό- νια.

Αυτή είναι η απάντησή µου. Και αυτό πρέπει να το καταλάβου-
µε όλοι, για να το υποστηρίξουµε και να το πετύχουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τώρα πρέπει να πω, κύριε

Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Καρρά,

κατά τον Κανονισµό δεν προβλέπεται αυτή η διαδικασία. 
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 11.06’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 29 Σεπτεµβρίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν
33/23/27-6-2017 επίκαιρης επερώτησης, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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